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(ΑΠΡΙΛΙΟΣ-ΙΟΥΝΙΟΣ 2025)

Θανάσης Γ. Ξηρός
Αναπληρωτής Καθηγητής

 Συνταγματικού Δικαίου ΑΣΕΙ-ΣΣΕ

1 Απριλίου
Ο Υπουργός και ο Υφυπουργός Δικαι-
οσύνης παρουσιάζουν σε συνέντευξη 
Τύπου σχέδιο νόμου, στο οποίο περιλαμ-
βάνονται, μεταξύ άλλων, διατάξεις για 
την απαγόρευση της παρένθετης μητρό-
τητας ομόφυλων ζευγαριών και για την 
κατάργηση της κατά χρόνον αρμοδιότη-
τας της Βουλής να επιλαμβάνεται αξιό-
ποινων πράξεων, θητεύοντων ή πρώην, 
μελών της κυβέρνησης και υφυπουργών, 
η οποία επιβιώνει, παρά την κατάργησή 
της στην τέταρτη αναθεώρηση του Συ-
ντάγματος, στον εκτελεστικό νόμο του 
άρθρου 86 Σ. Όπως αναφέρει ο Υπουρ-
γός, η νομοθετική πρωτοβουλία εκδη-
λώνεται, «προκειμένου να μην υπάρχει 
καμία αμφιβολία για το ζήτημα της απο-
σβεστικής προθεσμίας για την ποινική ευ-
θύνη των υπουργών που είναι διατυπωμέ-
νη στο άρθρο 3 παρ. 2 του ν. 3126/2003, 
απαλείφεται η διατύπωση για την ύπαρξη 
της αποσβεστικής προθεσμίας που προέ-
βλεπε το άρθρο 86 του Συντάγματος και 
η οποία βεβαίως, σε κάθε περίπτωση, δεν 
ισχύει μετά την αναθεώρηση του άρθρου 

86 που πραγματοποιήθηκε στην αναθεώ-
ρηση του Συντάγματος το 2019».

Ο Χρ. Σπίρτζης, Υπουργός Υποδο-
μών και Μεταφορών στις κυβερνήσεις 
με Πρωθυπουργό τον Αλ. Τσίπρα, επα-
νέρχεται, εγγράφως, και ζητά από τον 
Πρόεδρο της Βουλής να συσταθεί ει-
δική επιτροπή, σύμφωνα με την παρ. 5 
του άρθρου 86 Σ., για να διερευνήσει 
το πολύνεκρο δυστύχημα των Τεμπών, 
κατά το μέρος του που τον αφορά. Ο Ν. 
Κακλαμάνης, μιλώντας στους κοινοβου-
λευτικούς συντάκτες, μετά τη συνάντησή 
του με τον πρώην Υπουργό αναφέρει ότι 
το αίτημα τον τιμά και διευκρινίζει ότι για 
να εφαρμοστεί η συνταγματική διάταξη 
και ο Κανονισμός της Βουλής πρέπει να 
έχει συσταθεί ειδική κοινοβουλευτική 
επιτροπή για τη διενέργεια προκαταρκτι-
κής εξέτασης και να μην περατωθεί για 
οποιονδήποτε λόγο, στον οποίο περι-
λαμβάνεται η παραγραφή, η διαδικασία 
με την άσκηση ποινικής δίωξης. Ωστόσο, 
ειδική επιτροπή για να διερευνήσει την 
εκτέλεση της σύμβασης 717/2014 δεν 
συστάθηκε, επειδή η Βουλή απέρριψε τη 
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σχετική πρόταση. Γι’ αυτό, το αίτημα του πρώ-
ην Υπουργού δεν μπορεί να ικανοποιηθεί. Την 
αποδοχή του έχει ζητήσει, με επιστολή του στον 
Πρόεδρο της Βουλής, ο πρόεδρος του Συνασπι-
σμού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Προοδευτικής 
Συμμαχίας. 

2 Απριλίου
Η κυβέρνηση, διά του Πρωθυπουργού, ενημε-
ρώνει τη Βουλή, σύμφωνα με το άρθρο 142Α 
του Κανονισμού της, για το εξοπλιστικό πρό-
γραμμα και την αμυντική πολιτική της χώρας. 

3 Απριλίου
Η Ολομέλεια της Βουλής δέχεται κατά πλειο-
ψηφία, με διακόσιους είκοσι έξι (226) βουλευ-
τές να υπερψηφίζουν και τριάντα επτά (37) να 
καταψηφίζουν, το αίτημα για την άρση της ασυ-
λίας του Π. Δουδωνή, βουλευτή Επικρατείας 
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήματος-Κι-
νήματος Αλλαγής, μετά τη μήνυση που υπέβα-
λε σε βάρος του ο Β. Στίγκας, για το αδίκημα 
της συκοφαντικής δυσφήμησης που τελέσθηκε 
κατά τη συζήτηση στην ειδική μόνιμη επιτροπή 
δεοντολογίας, όταν διατύπωσε τη γνώμη της, 
προκειμένου να ανασταλεί η καταβολή στους 
Σπαρτιάτες της κρατικής χρηματοδότησης και 
της οικονομικής ενίσχυσης για ερευνητικούς και 
επιμορφωτικούς σκοπούς.

4 Απριλίου
Συνεδριάζει η κοινοβουλευτική ομάδα της Νέας 
Δημοκρατίας για να εκλέξει το νέο της γραμ-
ματέα και ο Πρωθυπουργός στην ομιλία του, 
μεταξύ άλλων, αναφέρει: «[…] Εκλογές θα γί-
νουν στο τέλος της τετραετίας, το 2027, και θα 
είναι νικηφόρες με μένα στην πρώτη γραμμή της 
μάχης. Κι εμείς εδώ, στον ίδιο αριθμό και γιατί 
όχι, ακόμη περισσότεροι, αρκεί να το πιστέψουμε 
εμείς οι ίδιοι […] Ξέρετε ότι το υπουργικό συμβού-

λιο έχει συγκεκριμένο αριθμό μελών. Γι’ αυτό και 
η κυβερνητική σύνθεση δεν είναι στατική και δεν 
θα παραμείνει στατική. Σας το λέει μια προσω-
πική αναφορά, ως ένας βουλευτής που ανέλαβε 
υπουργικά καθήκοντα 9 χρόνια μετά την εκλογή 
του στο Κοινοβούλιο […] Η Νέα Δημοκρατία είναι 
σήμερα το μόνο κόμμα που μπορεί να εγγυηθεί 
ασφάλεια και προοπτική στον πολίτη. Η εκλογική 
μας επικράτηση σε δύο χρόνια είναι απολύτως 
ορατή και εφικτή, αν βασιστεί στην ενότητά μας 
και στην παραγωγή χειροπιαστού έργου. Προφα-
νώς και έχουμε φθορά, είναι αναμενόμενο μετά 
από 6 χρόνια στην εξουσία. Αλλά στην πρόσφατη 
δημοσκόπηση μας χωρίζουν 12 μονάδες από το 
δεύτερο κόμμα. Σε αυτή τη συστράτευση χρει-
αζόμαστε τον καθένα από εσάς. Έχω την τύχη 
να είμαι επικεφαλής μιας εξαιρετικής κοινοβου-
λευτικής ομάδας, δείτε το έργο που παράγουμε, 
τα μέσα κοινοβουλευτικού ελέγχου, την ενεργή 
παρουσία σε όλα τα νομοσχέδια. Αγωνιστήκαμε 
γι’ αυτόν τον κοινοβουλευτικό πρωταθλητισμό. 
Έχουμε αντιμετωπίσει δύο προτάσεις δυσπιστί-
ας […] Δημιουργείται νέο σχήμα, στο οποίο θα 
αναθέσω σε βουλευτές ρόλο συντονιστή στις έξι 
διαρκείς επιτροπές. Παρακαλώ τους υπουργούς, 
όταν επισκέπτονται την περιφέρεια να μην το μα-
θαίνουν οι κατά τόπους βουλευτές από τα μέσα 
μαζικής ενημέρωσης».

Κατατίθενται στην ειδική κοινοβουλευτι-
κή επιτροπή για τη διενέργεια προκαταρκτικής 
εξέτασης οι πορισματικές εκθέσεις. Η Νέα Δη-
μοκρατία και το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κί-
νημα-Κίνημα Αλλαγής προτείνουν την άσκηση 
ποινικής δίωξης σε βάρος του Χρ. Τριαντόπου-
λου για παράβαση καθήκοντος. Η Νέα Δημο-
κρατία επικαλείται «προγενέστερη έρευνα από 
την Εισαγγελία Εφετών Λάρισας, η οποία κατέλη-
ξε στην έκδοση δύο εισαγγελικών διατάξεων. Η 
πρώτη αρχειοθέτησε καταγγελία για μη πολιτικά 
πρόσωπα και διαβίβασε τον φάκελο στη Βουλή 
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για τον Υφυπουργό και με τη δεύτερη ασκήθηκε 
ποινική δίωξη σε τέσσερα (4) φυσικά πρόσωπα. 
Τα πραγματικά περιστατικά και η νομική τους 
αξιολόγηση, όπως περιγράφονται σε αυτές, θε-
ωρείται ότι αποτελούν επαρκείς ενδείξεις για 
την άσκηση δίωξης και δεν κρίνεται αναγκαία 
η παρουσία του πρώην Υφυπουργού για επι-
πλέον εξηγήσεις». Εξάλλου, στην πορισματική 
έκθεση του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινή-
ματος-Κινήματος Αλλαγής αναφέρεται ότι «με 
αποκλειστική ευθύνη της κυβερνητικής πλειο-
ψηφίας της Νέας Δημοκρατίας, η προανακριτι-
κή επιτροπή δεν διεξήγαγε τη σύμφωνη με το 
Σύνταγμα και τον νόμο προδικασία, δεν άσκησε 
τα εισαγγελικά της καθήκοντα, δεν διερεύνησε 
την υπόθεση ουσιαστικά, δεν εξέτασε μάρτυρες 
και, εν τέλει, δεν ολοκλήρωσε τη διαδικασία της 
προκαταρκτικής εξέτασης […] η μεθόδευση της 
κυβερνητικής πλειοψηφίας να ολοκληρωθούν 
οι εργασίες της επιτροπής, χωρίς να έχει προ-
ηγηθεί ουσιαστική έρευνα των ενδεχόμενων 
τελεσθέντων αδικημάτων, συνιστά συνειδητή 
επιλογή πολιτικής σκοπιμότητας, συγκάλυψης, 
αλλά και κατάφωρης παραβίασης και καταστρα-
τήγησης του ίδιου του Συντάγματος, το οποίο 
ορίζει ότι η διερεύνηση της υπόθεσης αποτελεί 
αποκλειστική αρμοδιότητα της Βουλής […] Η 
μεθόδευση αυτή έχει ως άμεσο αποτέλεσμα να 
δύναται να ασκηθεί τυπική δίωξη μόνο για το 
πλημμέλημα της παράβασης καθήκοντος, χωρίς 
τη δυνατότητα επέκτασης σε άλλα, ενδεχομέ-
νως βαρύτερα, αδικήματα που τυχόν έχουν τε-
λεσθεί από τον κ. Χρήστο Τριαντόπουλο ή άλλα 
πολιτικά πρόσωπα […] Οι κατοχυρωμένες αρμο-
διότητες της προανακριτικής επιτροπής, όπως 
η διεξαγωγή προκαταρκτικής εξέτασης, αποτε-
λούν τόσο δικονομική όσο και ουσιαστική προ-
ϋπόθεση για τη σύνταξη ενός αιτιολογημένου 
πορίσματος, όπως προβλέπεται από τον νόμο. 
Πόσο μάλλον, δεδομένου ότι είχαν προκύψει 

νέα στοιχεία, μεταγενέστερα τόσο της δικογρα-
φίας που σχηματίστηκε ενώπιον της Εισαγγελί-
ας Εφετών Λάρισας όσο και της πρότασης του 
ΠΑΣΟΚ-Κινήματος Αλλαγής για τη σύσταση της 
Επιτροπής. Μεταξύ άλλων, αναφερόμαστε στο 
πόρισμα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, το οποίο επιβεβαιώνει 
την αλλοίωση του τόπου της τραγωδίας κατά 
τις πρώτες ημέρες μετά το δυστύχημα και την 
απώλεια κρίσιμων αποδεικτικών στοιχείων αλλά 
και στο ηλεκτρονικό μήνυμα (email) του κ. Τρια-
ντόπουλου προς άλλα κυβερνητικά στελέχη». Ο 
Συνασπισμός Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Προο-
δευτική Συμμαχία, η Νέα Αριστερά και η εκ-
πρόσωπος των ανεξαρτήτων δεν καταθέτουν 
πορισματική έκθεση, επειδή, όπως δηλώνουν, 
δεν επιθυμούν, δι’ αυτής, να νομιμοποιήσουν 
τη διαδικασία, προσθέτοντας ότι εγείρονται 
ζητήματα ακυρότητας, το ίδιο αναφέρει, κατά 
βάση, το Κομμουνιστικό Κόμμα Ελλάδας, ενώ 
η Ελληνική Λύση-Κυριάκος Βελόπουλος κάνει 
λόγο για μεθόδευση της κυβερνητικής πλειο-
ψηφίας και ζητά από το Δικαστικό Συμβούλιο 
να αναπέμψει την υπόθεση στην ειδική κοινο-
βουλευτική επιτροπή.

7 Απριλίου
Συνεδριάζει η ειδική κοινοβουλευτική επιτρο-
πή για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτα-
σης και εγκρίνει, κατά πλειοψηφία και με τις 
ψήφους των δεκατεσσάρων (14) βουλευτών 
της συμπολίτευσης, το πόρισμά της, το οποίο 
υιοθετεί την πορισματική έκθεση της Νέας Δη-
μοκρατίας, το (πόρισμα) καταψηφίζει η αντι-
πολίτευση. Στην ψηφοφορία δεν συμμετέχουν 
οι βουλευτές του Συνασπισμού Ριζοσπαστικής 
Αριστεράς-Προοδευτικής Συμμαχίας, του Κομ-
μουνιστικού Κόμματος Ελλάδος, της Ελληνι-
κής Λύσης-Κυριάκος Βελόπουλος και της Νέας 
Αριστεράς, καθώς επίσης η εκπρόσωπος των 
ανεξαρτήτων. 
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11 Απριλίου
Σε ειδική συνεδρίαση της Ολομέλειας και σε 
συνθήκες έντασης που προκαλείται από τις 
οξείες λεκτικές αντιπαραθέσεις συζητείται το 
πόρισμα της ειδικής κοινοβουλευτικής επιτρο-
πής για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης. 
Κατά την έναρξη της συζήτηση ο Σ. Φάμελλος 
ζητά τη διακοπή της συνεδρίασης, προκειμέ-
νου η υπόθεση να παραπεμφθεί εκ νέου στην 
ειδική κοινοβουλευτική επιτροπή, και μετά την 
άρνηση του προεδρεύοντος αποχωρούν από 
τη συνεδρίαση οι βουλευτές της κοινοβουλευ-
τικής ομάδας του Συνασπισμού Ριζοσπαστικής 
Αριστεράς-Προοδευτικής Συμμαχίας. Από τη 
συνεδρίαση αποχωρούν επίσης, μετά τις ομιλί-
ες των προέδρων ή των εκπροσώπων τους, οι 
κοινοβουλευτικές ομάδες του Κομμουνιστικού 
Κόμματος Ελλάδος, της Νέας Αριστεράς και 
της Ελληνικής Λύσης-Κυριάκος Βελόπουλος. Η 
πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας-Ζωή Κων-
σταντοπούλου στην ομιλία της αναφέρει ότι 
«[…] η ψήφος για το κλείσιμο της προανακριτικής 
αποτελεί αξιόποινη πράξη» και αντιπαρατίθεται 
λεκτικά με τον Υπουργό Δικαιοσύνης και τον 
κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο της συμπολίτευ-
σης. Ο πρώην Υφυπουργός Χρ. Τριαντόπουλος 
αποστέλλει επιστολή, στην οποία «επιβεβαιώνει 
καθ’ ολοκληρίαν» όσα περιέλαβε στην προη-
γούμενη όμοια και στο υπόμνημά του στην ειδι-
κή κοινοβουλευτική επιτροπή για τη διενέργεια 
προκαταρκτικής εξέτασης. Στη μυστική ψηφο-
φορία συμμετέχουν διακόσιοι (200) βουλευτές, 
εκατόν ενενήντα (190) ψηφίζουν υπέρ της πα-
ραπομπής του Χρ. Τριαντόπουλου και δέκα (10) 
καταψηφίζουν, μεταξύ των οποίων τα μέλη τη 
κοινοβουλευτικής ομάδας της Πλεύσης Ελευ-
θερίας-Ζωή Κωνσταντοπούλου, ενώ απέχουν 
τα μέλη των κοινοβουλευτικών ομάδων που 
είχαν αποχωρήσει κατά τη διάρκεια της συζή-
τησης, οι βουλευτές του Δημοκρατικού Πατρι-

ωτικού Κινήματος Νίκη και ανεξάρτητοι, μεταξύ 
των οποίων όσοι είχαν εκλεγεί με τους συνδυα-
σμούς των Σπαρτιατών. 

15 Απριλίου
Ο Πρωθυπουργός συναντάται με τον Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας και τον ενημερώνει για τις 
τρέχουσες πολιτικές εξελίξεις στη χώρα και διε-
θνώς. Παρουσία των τηλεοπτικών συνεργείων, 
μεταξύ άλλων, αναφέρει: «Είναι η πρώτη μας 
συνάντηση μετά την εκλογή σας. Όπως γνωρί-
ζετε, επί της προκατόχου σας είχαμε θεσμοθετή-
σει μία μηνιαία συνάντηση για μία συζήτηση εφ’ 
όλης της ύλης, την οποία συνήθεια προσδοκώ 
να καθιερώσουμε και επί των δικών σας ημερών. 
Και αυτή η πρώτη μας συνάντηση λαμβάνει χώρα 
σε μία εποχή μεγάλων γεωπολιτικών, αλλά και οι-
κονομικών αναταράξεων. Βρισκόμαστε αντιμέτω-
ποι με έναν εμπορικό πόλεμο, ο οποίος ξεκίνησε 
από τις Ηνωμένες Πολιτείες, του οποίου τα απο-
τελέσματα ακόμα, μέχρι σήμερα, είναι απρόβλε-
πτα […] Αυτή η παγκόσμια οικονομική αναταραχή 
καθιστά ακόμα πιο σημαντική τη σταθερότητα 
της ελληνικής οικονομίας και τη δημοσιονομική 
ισορροπία, την οποία έχουμε πετύχει […] Έχω πει 
πολλές φορές ότι έχω εμπιστοσύνη στις δυνατό-
τητες της ελληνικής οικονομίας και θεωρώ ότι οι 
καλύτερες μέρες είναι ακόμα μπροστά μας. Από 
την άλλη, οφείλουμε να είμαστε ιδιαιτέρως προ-
σεκτικοί και συνεπείς, καθώς κανείς δεν γνωρίζει 
τις επιπτώσεις αυτής της παγκόσμιας οικονομι-
κής αναταραχής στους ρυθμούς ανάπτυξης και 
στην πορεία των δημόσιων οικονομικών […]». Ο 
Κ. Τασούλας απαντά: «Κύριε Πρωθυπουργέ, σας 
ευχαριστώ για τη σημερινή επίσκεψη, ένα μήνα 
ακριβώς μετά την ορκωμοσία μου. Και έχει ση-
μασία που αναδείξατε το γεγονός ότι συνεχίζε-
ται μια παράδοση, η οποία είχε ξεκινήσει από την 
προκάτοχό μου, την κυρία Σακελλαροπούλου, η 
ενημέρωση, δηλαδή, μεταξύ των δύο θεσμικών 
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παραγόντων του πολιτεύματος, του Προέδρου 
της Δημοκρατίας και του Πρωθυπουργού. Αυτή η 
επικοινωνία είναι χρήσιμη και μπορεί το γεγονός 
αυτό να μην είναι τόσο συγκλονιστικό ως προς 
την ανάγκη συνέχειας, αλλά δράττομαι της ευ-
καιρίας για να πω ότι το να συνεχίζονται δοκι-
μασμένες πρακτικές είναι κάτι χρήσιμο στην Ελ-
λάδα, όπου δεν φημιζόμαστε για την εμμονή μας 
στη διάρκεια και στη συνέχεια. Και φυσικά εννοώ 
πολύ πιο βαριά και πολύ πιο σημαντικά πράγμα-
τα που συνήθως σταματάνε, όχι μόνο όταν αλ-
λάζουν οι κυβερνήσεις, αλλά ενδεχομένως και 
στην περίοδο της ίδιας κυβερνητικής θητείας. Η 
δύναμη, λοιπόν, της συνέχειας των σωστών πρω-
τοβουλιών είναι σημαντική για τη χώρα μας […]».

23 Απριλίου
Ο Πρωθυπουργός σε συνέντευξή του στην ηλε-
κτρονική σελίδα κυριακάτικης πολιτικής εφημε-
ρίδας και απαντώντας σε σχετικές ερωτήσεις, 
μεταξύ άλλων, αναφέρει: «[…] Οι χθεσινές ανα-
κοινώσεις ήταν αποτέλεσμα μίας συλλογικής 
προσπάθειας της ελληνικής κοινωνίας και της 
ελληνικής οικονομίας, καθώς τα αποτελέσματα 
που ανακοινώθηκαν για το πλεόνασμα του 2024 
μας εξέπληξαν ευχάριστα. Αυτό δεν είναι κάτι το 
οποίο είναι τυχαίο. Αυτά τα έσοδα, τα αυξημένα, 
δεν προήλθαν από αυξήσεις φόρων, καθώς οι 
φόροι έχουν μειωθεί. Προήλθαν από την οικονο-
μική ανάπτυξη και από τον σημαντικό περιορισμό 
της φοροδιαφυγής και της εισφοροδιαφυγής. Γι’ 
αυτό ακριβώς έχουν μόνιμο χαρακτήρα, επειδή 
ακριβώς η μείωση της φοροδιαφυγής έχει μόνι-
μα χαρακτηριστικά και είναι αποτέλεσμα δύσκο-
λων μεταρρυθμίσεων, τις οποίες υλοποιήσαμε 
στις αρχές της δεύτερης τετραετίας. Οι μεταρ-
ρυθμίσεις αυτές έχουν το χαρακτηριστικό να δη-
μιουργούν πολλές πολιτικές αντιδράσεις τη στιγ-
μή που εφαρμόζονται, όμως τα οφέλη αργούν 
μερικές φορές να εμφανιστούν. Να, λοιπόν, που 

τα οφέλη εμφανίστηκαν και μπορέσαμε να επι-
στρέψουμε στην ελληνική κοινωνία, σε συγκεκρι-
μένες κατηγορίες, παραπάνω από 1 δισεκατομ-
μύριο […] Η επόμενη Διεθνής Έκθεση Θεσσαλονί-
κης ως προς το κομμάτι της μείωσης της φορο-
λογίας θα είναι στοχευμένη στην περαιτέρω μεί-
ωση των φόρων στη μεσαία τάξη. Αλλά να μην 
ξεχνάμε και τα σημαντικά, τα οποία έχουν ήδη 
γίνει, από τον μειωμένο εισαγωγικό φορολογικό 
συντελεστή μέχρι τη μείωση του ΕΝΦΙΑ κατά πα-
ραπάνω από 30%, μέχρι την κατάργηση της ει-
σφοράς αλληλεγγύης και τον περιορισμό του τέ-
λους επιτηδεύματος […] Είχαμε μία υποχρέωση 
να καταθέσουμε τον Θαλάσσιο Χωροταξικό Σχε-
διασμό για λόγους και περιβαλλοντικούς αλλά 
και για λόγους, επιτρέψτε μου να το πω, γεωπο-
λιτικούς. Έκλεισε λοιπόν μια εκκρεμότητα, η 
οποία έρχεται από το παρελθόν. Για πρώτη φορά 
η Ελλάδα αποτυπώνει με τον πιο επίσημο τρόπο 
και έναντι της Ευρωπαϊκής Επιτροπής τον θα-
λάσσιο χώρο της και τα απώτατα δυνητικά όρια 
της ελληνικής υφαλοκρηπίδας. Αυτό από μόνο 
του έχει, νομίζω, μια σημαντική αξία, καθώς είναι 
μια κίνηση που στο παρελθόν, για διάφορους λό-
γους τους οποίους δεν χρειάζεται να αναλύσω, 
δεν είχε γίνει. Το ζήτημα του καλωδίου, μιας και 
μου το θέτετε, είναι ένα ευρωπαϊκό έργο, θα προ-
χωρήσει και θα προχωρήσει στον χρόνο του. Δεν 
θέλω να υποτιμήσω και σε καμία περίπτωση και 
τις πρωτοβουλίες που έχουμε αναλάβει που αφο-
ρούν και αυτές τον θαλάσσιο χώρο […] Τότε γιατί 
προχωρήσαμε και δώσαμε τη δυνατότητα στη 
Chevron να εξερευνήσει την προοπτική κοιτα-
σμάτων φυσικού αερίου νοτίως της Κρήτης εντός 
ελληνικών κυριαρχικών δικαιωμάτων, τα οποία, 
θέλω να θυμίσω, απορρέουν από τη συμφωνία 
την οποία έχουμε κάνει με την Αίγυπτο; Αν αυτή 
δεν είναι έμπρακτη άσκηση κυριαρχικών δικαιω-
μάτων, τότε τι ακριβώς είναι; Αλλά να σας πω και 
κάτι ακόμα, εγώ δεν ψάχνω για καβγά με την 
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Τουρκία ούτε θεωρώ ότι χρειάζομαι, για να ενι-
σχύσω το εσωτερικό μου κύρος και να μιλήσω σε 
ένα συγκεκριμένο ακροατήριο, να μιλώ μια γλώσ-
σα έντασης και ρητορικών εξάρσεων. Η Ελλάδα 
πορεύτηκε πάντα στην εξωτερική της πολιτική με 
υπευθυνότητα, μένοντας απαρέγκλιτα προσηλω-
μένη στις πάγιες αρχές της ελληνικής εξωτερικής 
πολιτικής, ασκώντας, όμως, μια διπλωματία η 
οποία έχει καταφέρει και έχει κάνει την Ελλάδα 
πιο ισχυρή και, επιτρέψτε μου να το πω, και πιο 
μεγάλη. Διότι επί δικών μας ημερών επεκτάθηκαν 
τα χωρικά ύδατα, υπεγράφησαν δύο συμφωνίες 
Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης. Επί δικών 
μας ημερών η χώρα απέκτησε ένα μακροχρόνιο 
εξοπλιστικό πρόγραμμα, το οποίο ενισχύει σημα-
ντικά την αποτρεπτική δυνατότητα των Ενόπλων 
Δυνάμεων, δίνοντας έμφαση ταυτόχρονα και 
στην εγχώρια προστιθέμενη αξία. Επί δικών μας 
ημερών θωρακίστηκαν τα σύνορα στον Έβρο και 
στη θάλασσα. Και ουσιαστικά παίξαμε ένα ρόλο 
στο να αλλάξει όλη η ευρωπαϊκή πολιτική ως 
προς το μεταναστευτικό ζήτημα […] Δεν έχει 
προσδιοριστεί ακόμα ο χρόνος αυτής της συνά-
ντησης. Είναι ένα ζήτημα το οποίο θα σας έλεγα 
ότι είναι αμιγώς διαδικαστικό. Ναι, θα υπάρξει 
επίσκεψή μου στην Άγκυρα. Είναι καθαρά διαδι-
καστικό ζήτημα, προγραμματισμού δικού μου και 
δικού του. Αλλά δεν υπάρχει κάποιο ζήτημα και 
κάποιος ιδιαίτερος λόγος, γιατί αυτή η συνάντη-
ση θα έπρεπε να μετατεθεί ή, ακόμα χειρότερα, 
να αναβληθεί. Επιμένω, όσο περισσότερο συζη-
τούμε τόσο καλύτερα είναι τα πράγματα, έστω και 
αν διαφωνούμε. Και μπορούμε να διαφωνούμε 
έντονα, αλλά πρέπει να μπορούμε να διαφωνού-
με πολιτισμένα και δεν χρειάζεται σε καμία περί-
πτωση η διαφωνία να οδηγεί αυτόματα σε ρητο-
ρική έξαρση ή, ακόμα χειρότερα, σε στρατικοποί-
ηση του βασικού ζητήματος που έχουμε με την 
Τουρκία […] Συνομιλώ με τις Ηνωμένες Πολιτείες 
με δύο ιδιότητες: η πρώτη είναι του Έλληνα Πρω-

θυπουργού και η δεύτερη είναι του Ευρωπαίου 
Πρωθυπουργού. Αυτό σημαίνει ότι με την πρώτη 
μου ιδιότητα οφείλω να υπερασπιστώ τα κεκτη-
μένα μιας εξαιρετικής στρατηγικής σχέσης, στην 
οποία πιστεύω ότι και εγώ, με τον τρόπο μου, έχω 
συνδράμει, μεταξύ Ηνωμένων Πολιτειών και Ελ-
λάδος, και να την ενισχύσω ακόμα περισσότερο. 
Αυτό ευελπιστώ να κάνω, όταν συναντήσω τον 
κύριο Trump. Δεν υπάρχει, όμως, αυτή τη στιγμή 
καμία αίσθηση χρονοδιαγράμματος ούτε καμία 
προγραμματισμένη συνάντηση. Φορώντας το ευ-
ρωπαϊκό μου καπέλο, θα αγωνίζομαι έτσι ώστε να 
μπορούμε να εκμεταλλευτούμε αυτό το διάστημα 
των κάτι λιγότερο από 90 ημερών που έχουμε 
στη διάθεσή μας για να πετύχουμε μια εμπορική 
συμφωνία, η οποία θα είναι αμοιβαίως ωφέλιμη, 
γιατί πιστεύω ακράδαντα ότι από έναν εμπορικό 
πόλεμο, ειδικά έτσι όπως εκδηλώνεται τώρα και 
αυτής της έντασης, θα βγούμε όλοι ζημιωμένοι. 
Ταυτόχρονα, όμως, θα αγωνίζομαι έτσι ώστε η 
Ευρώπη να μπορέσει να επενδύσει […] Δεν νομί-
ζω ότι η χώρα χρειάζεται, δέκα χρόνια μετά τη 
χρεοκοπία, ένα νέο θηλυκό Βαρουφάκη […] Φο-
βάμαι ότι στην προσπάθειά του (Ν. Ανδρουλάκη) 
να συντονιστεί με αυτό το οποίο ο ίδιος αντιλαμ-
βάνεται ως αίσθημα της κοινωνίας, ουσιαστικά 
έριξε νερό στον μύλο των αντισυστημικών δυνά-
μεων και έγινε “ουρά”, ίσως “ουρά” είναι βαριά 
λέξη και δεν θα πρέπει να τη χρησιμοποιώ, “πα-
ρακολούθημα” της κυρίας Κωνσταντοπούλου […] 
Αλλά σίγουρα τα πράγματα πρέπει να τρέξουν πιο 
γρήγορα και θα υπάρξει μία δραστική παρέμβαση 
στον τρόπο λειτουργίας του νέου οργανισμού 
των ελληνικών σιδηροδρόμων, δηλαδή της μετε-
ξέλιξης του ΟΣΕ, στα πλαίσια της μεγαλύτερης 
ευελιξίας, της μεγαλύτερης λογοδοσίας, της κα-
λύτερης χρήσης της τεχνολογίας, μια σειρά από 
σημαντικές πρωτοβουλίες που θα παρουσια-
στούν στο Υπουργικό Συμβούλιο της ερχόμενης 
Δευτέρας. Από εκεί και πέρα, έχω μιλήσει εκτε-
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νώς για το ζήτημα, για την τραγωδία των Τεμπών, 
έχω κάνει την αυτοκριτική μου για το γεγονός ότι 
πολλές φορές δεν μπορούμε και εμείς οι ίδιοι να 
πιστέψουμε κάποια πράγματα, τα οποία ακούγο-
νται ότι μπορεί τελικά εύκολα να γίνουν κτήμα 
της κοινωνίας, όταν επαναλαμβάνονται πολύ συ-
στηματικά. Ένα πράγμα θα πω μόνο για το ζήτημα 
αυτό ότι η περιβόητη θεωρία της “συγκάλυψης” 
πιστεύω ότι πια έχει αποδομηθεί σε πολύ μεγάλο 
βαθμό από τα ίδια τα γεγονότα. Και νομίζω ότι 
αυτό το οποίο αφορά αυτή τη στιγμή την κυβέρ-
νηση είναι με πολύ γρήγορο ρυθμό, όπως ήδη το 
κάνουμε, να προχωρήσουμε σε σημαντικές πα-
ρεμβάσεις που δρομολογούμε για τους σιδηρο-
δρόμους μας […] Οργανική διασύνδεση, όπως 
την περιγράφετε, δεν υπάρχει. Δεν υπάρχει καμία 
αμφιβολία ότι η “Ομάδα Αλήθειας” και οι άνθρω-
ποι που τη στελεχώνουν είναι πολύ κοντά στη 
Νέα Δημοκρατία, ιδεολογικά και κομματικά. Ευ-
τυχώς διατηρούν πλήρως την ανεξαρτησία τους, 
αλλά φαίνεται ότι μερικές φορές στην Ελλάδα το 
να υπάρχει μία φωνή κεντροδεξιά, η οποία τα 
λέει τα πράγματα σταράτα και πολλές φορές δεν 
χρειάζεται ξέρετε καν να τα λέει. Τι κάνει η “Ομά-
δα Αλήθειας”; Παρουσιάζει ουσιαστικά, ανακαλύ-
πτει, αποκαλύπτει ασυναρτησίες, σαχλαμάρες, 
αντιφάσεις που έχουν πει οι πολιτικοί μας αντίπα-
λοι και το κάνει με έναν τρόπο θα έλεγα πολύ 
έξυπνο, χωρίς όμως ποτέ να παραποιεί, χωρίς να 
κάνει “κοπτοραπτική” και χωρίς να κάνει “δολο-
φονία χαρακτήρων”. Γιατί είναι “δολοφονία χαρα-
κτήρων” να αναδεικνύεται ότι κάποιος μπορεί 
πριν από ένα χρόνο να έλεγε αυτό και σήμερα να 
λέει το ακριβώς αντίθετο; Αυτό δεν μου φαίνεται 
“δολοφονία χαρακτήρων”. Εμένα μου φαίνεται 
αποκάλυψη χαρακτήρων […] Είμαι αποφασισμέ-
νος να ηγηθώ της Νέας Δημοκρατίας και να διεκ-
δικήσω, εφόσον μας εμπιστευτούν και πάλι οι 
Έλληνες πολίτες, να είμαι Πρωθυπουργός και για 
μια τρίτη θητεία. Αν με ρωτήσετε το εύλογο ερώ-

τημα γιατί; Γιατί πιστεύω ότι σε αυτή τη μεγάλη 
προσπάθεια, η οποία έχει ξεκινήσει εδώ και έξι 
χρόνια ουσιαστικά […] Επίσης, παρότι με πάτε στο 
μέλλον, αλλά οφείλω να σας απαντήσω. Υπάρ-
χουν σημαντικές εκκρεμότητες που θα προκύ-
ψουν μετά τις επόμενες εκλογές. Μια συνταγμα-
τική αναθεώρηση, η διαδικασία η οποία θα εκκι-
νήσει ενδεχομένως και μέσα στο 2025, στην 
οποία θα ήθελα να βάλω και εγώ, στον βαθμό 
που μου αναλογεί, την προσωπική μου σφραγίδα. 
Και ας μην ξεχνάμε ότι η Ελλάδα έχει την Προε-
δρία της Ευρωπαϊκής Ένωσης το δεύτερο εξάμη-
νο του 2027 […] Θα επαναλάβω ότι δεν συζητώ 
αλλαγή του εκλογικού νόμου και θα σας υπενθυ-
μίσω ότι και πριν από τις εκλογές του 2023 ελά-
χιστοι πίστευαν ότι η Νέα Δημοκρατία θα μπο-
ρούσε να είναι αυτοδύναμη. Εν πάση περιπτώσει, 
και εγώ βλέπω τα νούμερα των δημοσκοπήσεων, 
αλλά αν υπάρχει ένα κόμμα στην Ελλάδα σήμερα, 
το οποίο βάσιμα να μπορεί να διεκδικεί την αυτο-
δυναμία, αυτό είναι η Νέα Δημοκρατία».

28 Απριλίου
Διαβιβάζεται στη Βουλή η δικογραφία που σχη-
ματίστηκε από την ανάκριση του ειδικού εφέ-
τη ανακριτή για το πολύνεκρο σιδηροδρομικό 
δυστύχημα των Τεμπών, λόγω ενδεχόμενων 
ποινικών ευθυνών των πρώην Υπουργών Χρ. 
Σπίρτζη και Κ. Καραμανλή για ελλιπή εποπτεία 
των φορέων που είχαν την ευθύνη της ασφά-
λειας του σιδηροδρόμου, για τη μη υλοποίηση 
των έργων εκσυγχρονισμού του δικτύου του 
και για την έλλειψη προσωπικού. Ο κυβερνητι-
κός εκπρόσωπος, μιλώντας σε ιδιωτικό τηλεο-
πτικό σταθμό πανελλήνιας εμβέλειας και απα-
ντώντας σε σχετικές ερωτήσεις, αναφέρει: «Δεν 
πρόκειται να σταθούμε εμπόδιο στη δικαιοσύνη 
[…] Να έρθει (η δικογραφία) πρώτα, να τη δούμε, 
να την αξιολογήσουμε και να είστε σίγουροι ότι 
δεν πρόκειται να κρύψουμε τα λόγια μας […] Αυτό 
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που συνέβη με τον κ. Τριαντόπουλο για μένα είναι 
οδηγός συνολικά για όποια δικογραφία έρθει στη 
Βουλή». 

30 Απριλίου
Ο Πρόεδρος της Βουλής ανακοινώνει στην 
Ολομέλεια την κατάθεση της δικογραφίας της 
ανάκρισης του ειδικού εφέτη ανακριτή για το 
πολύνεκρο σιδηροδρομικό δυστύχημα των Τε-
μπών. 

Ο Κ. Καραμανλής, πρώην Υπουργός Υποδο-
μών και Μεταφορών, σε δήλωσή του αναφέρει: 
«Ο εφέτης ανακριτής Λάρισας, χωρίς να κάνει 
κάποια αξιολόγηση ή να διατυπώνει οποιαδήποτε 
κατηγορία, ζητά από τη Βουλή να εκτιμήσει, αν 
υπάρχουν ποινικές ευθύνες των διατελεσάντων 
υπουργών. Είμαι βέβαιος για την αθωότητά μου». 

2 Μαΐου
Δικάζονται ενώπιον του Μονομελούς Εφετεί-
ου Αθηνών, έπειτα από τρεις αναβολές, οι βου-
λευτές που είχαν εκλεγεί τον Ιούνιο του 2023 
με τους συνδυασμούς των Σπαρτιατών για την 
τέλεση του αδικήματος της εξαπάτησης των 
εκλογέων. Ο πρόεδρος της κοινοβουλευτικής 
τους ομάδας Β. Στίγκας, οι δημόσιες δηλώσεις 
του οποίου προκάλεσαν την κίνηση της ποινικής 
διαδικασίας, καταθέτει ότι δεν υπήρχε πρόθε-
ση ανατροπής του, αποδίδει όσα είχε δηλώσει 
σε παρεξηγήσεις και αρνείται ότι οι βουλευτές 
καθοδηγούνταν από τον έγκλειστο Ηλ. Κασιδιά-
ρη. Η εισαγγελέας της έδρας ζητά την απαλλαγή 
όλων των κατηγορουμένων, επειδή «δεν αποδεί-
χθηκε από κανένα στοιχείο παραπλάνηση κάποιου 
εκλογέα, δεν υπάρχουν στοιχεία εκλογέων ή αριθ-
μός εκλογέων που υποτίθεται ότι εξαπατήθηκαν». 

5 Μαΐου
Με απόφαση του προέδρου και του διαρκούς 
βουλευτηρίου του Δημοκρατικού Πατριωτικού 

Κινήματος Νίκη αναστέλλεται, προσωρινά, η 
ιδιότητα του μέλους του Ν. Παπαδόπουλου, 
βουλευτή στη βασική εκλογική περιφέρεια Β’ 
Θεσσαλονίκης, και παραπέμπεται να απολογη-
θεί στην επιτροπή δεοντολογίας, επειδή «είχε 
προβεί σε διασπαστικές δράσεις και διαφοροποι-
ήθηκε σε σημαντικές αποφάσεις της κοινοβου-
λευτικής ομάδας του κόμματος». Επικαλούμενος 
διάταξη του καταστατικού, ο Δ. Νατσιός ζητά 
από τον βουλευτή να παραδώσει την έδρα του 
στη Βουλή, στην οποία εκλέχθηκε «ιδίως μετά 
την τοποθέτησή του ως πρώτου στη λίστα στις 
εκλογές του Ιουνίου του 2023». 

12 Μαΐου
Η Ολομέλεια της Βουλής αναδεικνύει τα μέλη 
και τον Εισαγγελέα του Δικαστικού Συμβου-
λίου που θα διενεργήσει την κύρια διαδικασία 
μετά την άσκηση ποινικής δίωξης σε βάρος του 
πρώην Υφυπουργού Χρ. Τριαντόπουλου για την 
ενδεχόμενη τέλεση της αξιόποινης πράξης της 
παράβασης καθήκοντος. Τακτικά μέλη, προερ-
χόμενα από τον Άρειο Πάγο, κληρώνονται οι 
Αρεοπαγίτες Φ. Μηλιώνη, Σ. Πλαστήρας και Αλ. 
Αποστολάκη και αναπληρωματικοί τους οι Κ. 
Πρίγγουρη και Ερ. Κολέση, τακτικά μέλη, προ-
ερχόμενα από το Συμβούλιο της Επικρατείας, 
κληρώνονται οι Σύμβουλοι Ι. Δημητρακόπου-
λος και Χρ. Παπανικολάου και αναπληρωματι-
κός τους ο Σύμβουλος Δ. Μακρής. Εισαγγελέας 
του Δικαστικού Συμβουλίου κληρώνεται η Γ. 
Αδειλίνη, Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου, και 
αναπληρωματικό της ο Αν. Σκάρας, αντεισαγγε-
λέας του Αρείου Πάγου.

Ο Πρόεδρος του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού 
Κινήματος-Κινήματος Αλλαγής δηλώνει από 
την Κρήτη, όπου περιοδεύει, ότι «τις επόμενες 
ημέρες θα είμαστε έτοιμοι για να πάρουμε και 
αυτή την πρωτοβουλία. Έχουμε τριάντα (30) βου-
λευτές, άρα μπορούμε μόνοι μας να καταθέσουμε 
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αίτημα για προανακριτική επιτροπή», με βάση τα 
στοιχεία της νέας δικογραφίας για αδίκημα κα-
κουργηματικού χαρακτήρα σε βάρος των Κ. Κα-
ραμανλή, Γ. Καραγιάννη και Μ. Παπαδόπουλου, 
πρώην Υπουργού και, αντιστοίχως, Υφυπουρ-
γών Υποδομών και Μεταφορών. 

14 Μαΐου
Το Μονομελές Εφετείο Αθηνών αθωώνει τους 
βουλευτές που εκλέχθηκαν με τους συνδυα-
σμούς των Σπαρτιατών και τον Ηλ. Κασιδιάρη, 
πρώην βουλευτή του Λαϊκού Συνδέσμου-Χρυσή 
Αυγή και έγκλειστο στο κατάστημα κράτησης 
Δομοκού, για την τέλεση του αδικήματος της 
εξαπάτησης εκλογέων.

19 Μαΐου
Το σύνολο των μελών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κι-
νήματος-Κινήματος Αλλαγής ζητεί, όπως είχε 
προεξοφληθεί, την άσκηση ποινικής δίωξης σε 
βάρος του Κ. Καραμανλή και του Χρ. Σπίρτζη 
πρώην Υπουργών Υποδομών και Μεταφορών, 
και έξι (6) Υφυπουργών στο ίδιο Υπουργείο. 
Στην πρότασή του, μεταξύ άλλων, αναφέρε-
ται: «[…] Προκύπτουν επαρκείς ενδείξεις, άξιες 
προκαταρκτικής διερεύνησης, ότι οι καθ’ ων η 
παρούσα πρόταση τέλεσαν με πρόθεση κατά τα 
προεκτεθέντα το αδίκημα της διατάραξης της 
ασφάλειας της συγκοινωνίας μέσων σταθερής 
τροχιάς, τόσο με θετική ενέργεια όσο και διά πα-
ραλείψεως κατά την εκτέλεση των καθηκόντων 
τους με την ιδιότητα του μέλους της κυβέρνησης 
και ειδικότερα, κατά περίπτωση, του Υπουργού 
Υποδομών και Μεταφορών και του Υφυπουργού 
Υποδομών. Από τις προς διερεύνηση πράξεις φέ-
ρεται πως προκλήθηκε σύγκρουση που οδήγησε 
στον θάνατο μεγάλο αριθμό ατόμων και συγκε-
κριμένα πενήντα επτά (57) ανθρώπων και στον 
τραυματισμό τριάντα δύο (32) ανθρώπων, ενώ 

προκλήθηκε κίνδυνος για τους υπολοίπους δια-
κόσιους εξήντα τέσσερις (264) επιβαίνοντες και 
στις δύο αμαξοστοιχίες […] Οι αρμόδιοι αντιλαμ-
βάνονταν πλήρως και γνώριζαν τις διαταραχές 
στη λειτουργία του σιδηροδρομικού δικτύου και 
την επικινδυνότητα της αξιόποινης συμπεριφο-
ράς τους, ήτοι της παράλειψής τους να αποτρέ-
ψουν τη διατάραξη και τον εξ αυτής κίνδυνο, αν 
και υποχρεούνταν προς τούτο, και, παρά τούτο, 
αδιαφόρησαν και επέμειναν στην τέλεση της 
πράξεώς τους, ιδίως με τη μη έγκαιρη επέμβα-
σή τους προς επίλυση των ως άνω προβλημάτων 
(αν και όφειλαν και μπορούσαν να το έχουν πρά-
ξει αυτό). Επέδειξαν αμέλεια ως προς το τελικά 
επελθόν αποτέλεσμα των πενήντα επτά (57) αν-
θρωποκτονιών και πολλών σωματικών βλαβών». 
Η Νέα Δημοκρατία χαρακτηρίζει την πρόταση 
«ατεκμηρίωτη και νομικά αβάσιμη».

22 Μαΐου
Ο Πρωθυπουργός, σε συνέντευξή του σε ιδι-
ωτικό ραδιοφωνικό σταθμό και απαντώντας 
σε σχετικές ερωτήσεις, αναφέρει: «[…] Η Νέα 
Δημοκρατία θα εισηγηθεί την αναθεώρηση του 
άρθρου 103 για τη μονιμότητα των δημοσίων 
υπαλλήλων. Η μονιμότητα δεν μπορεί να λει-
τουργεί ως μία δύναμη αδράνειας. Αν έχουμε ένα 
δημόσιο υπάλληλο, ο οποίος είναι ανεπαρκής για 
δομική και συστηματική ανεπάρκεια ως προς την 
απόδοσή του, σε αυτήν την περίπτωση θα πρέπει 
να δίνεται η δυνατότητα σε έναν προϊστάμενο να 
κάνει ό,τι πρέπει. Σε κάποια ψηφοφορία μπορεί 
να χρειαστούμε 180 ψήφους, οπότε αναζητούμε 
συνεργασίες με άλλα κόμματα. Πρέπει να συν-
δεθεί η αξιοκρατία με την απόδοση του Δημοσί-
ου […] Πρέπει να αναθεωρήσουμε το άρθρο 24. 
Υπάρχει μεγάλη συζήτηση για το όριο των οικι-
σμών, που είχαν θεσμοθετηθεί από το 1985. Έχω 
δώσει μία εντολή στο Υπουργείο Περιβάλλοντος 
να έλθει με μία ρύθμιση, που θα συνυπολογίζει 
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και τις επιταγές του Συντάγματος για την προστα-
σία της ιδιοκτησίας και της αποκέντρωσης. Έχω 
πλήρη αίσθηση πως, εάν θέλουμε να ενθαρρύ-
νουμε τους πολίτες προς την αποκέντρωση, τότε 
δεν μπορούμε να θέτουμε εμπόδια. Θα βρούμε 
μία λύση που θα συμμερίζεται τις ανησυχίες των 
πολιτών που είναι δικαιολογημένες. Αλλιώς αντι-
μετωπίζω έναν οικισμό 2.000 κατοίκων και αλ-
λιώς ένα χωριό 300 κατοίκων […] Θα πρέπει να 
αναθεωρήσουμε το άρθρο 86, εμείς το έχουμε 
ήδη τροποποιήσει με την κατάργηση της αποσβε-
στικής προθεσμίας. Σε ό,τι αφορά στα πεπραγ-
μένα της Νέας Δημοκρατίας δεν υπάρχει καμία 
παραγραφή, με πρωτοβουλία της. Θα πρέπει να 
το ξέρουν οι πολίτες αυτό. Οι πολιτικοί θα πρέπει 
να αντιμετωπίζουν τον φυσικό δικαστή και αυτό 
αφορά και στον Κώστα Καραμανλή με τον τρόπο 
που αυτό έγινε και στην περίπτωση του κυρίου 
Τριαντόπουλου. Στα Τέμπη απεδείχθη πως δεν 
υπήρξε συγκάλυψη, καθώς αποδεικνύεται ότι 
δεν υπήρχε παράνομο φορτίο και ότι η αντιπο-
λίτευση εργαλειοποιεί πολιτικά τη συγκεκριμένη 
τραγωδία. Η Νέα Δημοκρατία δεν θα αργήσει να 
καταθέσει τη δική της πρόταση και να υπενθυμί-
σουμε ότι το Δικαστικό Συμβούλιο, ανά πάσα ώρα 
και στιγμή, μπορεί να παρέμβει στη Δικαιοσύνη, 
εμείς θα σεβαστούμε τη Δικαιοσύνη […] Οι επό-
μενες εκλογές είναι σε δύο χρόνια. Είναι πολύς 
χρόνος. Ας κάνουμε αυτή τη συζήτηση το 2027. 
Ας δούμε τότε, αν έχουμε υλοποιήσει αυτά για τα 
οποία ψηφιστήκαμε το 2023. Τότε θα παρουσιά-
σουμε το σχέδιο για το 2030 […] Δεν μου έλειψε 
ποτέ η διάθεση αυτοκριτικής, μονίμως προσπα-
θούμε να κάνουμε αλλαγές. Και με τον ανασχη-
ματισμό προσπαθούμε να κάνουμε αλλαγές. Δεν 
θα αλλάξει η Ελλάδα στα πάντα μέσα σε δύο τε-
τραετίες. Προφανώς υπάρχουν δομικές αλλαγές, 
όπως η συνταγματική αναθεώρηση που θα ήθελα 
να βάλω τη δική μου σφραγίδα […] Είναι πολύ 
νωρίς για να πει κανείς πώς θα είναι το πολιτικό 

τοπίο το 2027 […] Δεν με απασχόλησαν όσα είπε 
ο κύριος Σαμαράς. Στην εξωτερική πολιτική όλοι 
καταλαβαίνουν πως η εικόνα δεν είναι όπως το 
παρελθόν. Έχει την άποψή του, δεν θέλω να πω 
κάτι παραπάνω […] Όσα εφαρμόζουμε, ναι είναι 
πολιτική Μητσοτάκη. Γιατί είμαι πρόεδρος της 
Νέας Δημοκρατίας και είμαι και Πρωθυπουργός 
[…] Η Νέα Δημοκρατία θα διεκδικήσει το 2027 
ό,τι και το 2023, τη δυνατότητα να κυβερνήσει 
αυτοδύναμα […] Έχω την απαίτηση από το ΠΑ-
ΣΟΚ, να μην καβαλάει το όχημα του ποινικού λα-
ϊκισμού για τα Τέμπη και να καταθέσει προτάσεις 
για κάποιου είδους διάλογο και συναινέσεις. 16, 
24, 86, 103, αυτά είναι τα άρθρα. Θα είναι μία 
δοκιμασία του ΠΑΣΟΚ, προς το παρόν αλληθω-
ρίζει προς άλλες κατευθύνσεις, αλλά αυτό είναι 
πρόβλημα του κυρίου Ανδρουλάκη […]».

23 Μαΐου
Ο Πρωθυπουργός συναντάται με τον Πρόε-
δρο της Δημοκρατίας και τον ενημερώνει για 
τις τρέχουσες πολιτικές εξελίξεις στη χώρα και 
διεθνώς. Παρουσία των τηλεοπτικών συνεργεί-
ων, μεταξύ άλλων, αναφέρει: «Θεωρώ σημαντι-
κό να είναι αυτό αντικείμενο της συζήτησής μας, 
καθώς η συνταγματική αναθεώρηση είναι η κο-
ρυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία, η οποία –ως 
γνωστόν– πρέπει να εξελιχθεί σε δύο διαδοχικές 
Βουλές και εκ των πραγμάτων για να ολοκληρω-
θεί απαιτεί σε μία από τις δύο σχετικές ψηφο-
φορίες τουλάχιστον 180 βουλευτές. Άρα, απαι-
τείται μία ευρύτερη κοινοβουλευτική συναίνεση, 
προκειμένου η διαδικασία αυτή να ολοκληρωθεί. 
Χθες μίλησα για την ανάγκη να κριθεί αναθεω-
ρητέο το άρθρο 103 του Συντάγματος, το οποίο 
αναφέρεται ανάμεσα σε άλλα και στη συνταγμα-
τικά κατοχυρωμένη μονιμότητα των δημοσίων 
υπαλλήλων. Και θέλω να είμαι σαφής ότι αυτή η 
πρωτοβουλία αφορά πρωτίστως τη θεσμική κα-
τοχύρωση της έννοιας της αξιολόγησης και της 
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δυνατότητας αφενός να μπορούμε να επιβραβεύ-
ουμε τους συνεπείς και εργατικούς δημόσιους 
υπαλλήλους, αλλά αφετέρου, αν υπάρχουν περι-
πτώσεις υπαλλήλων οι οποίοι συστηματικά, επί-
μονα και επί μακρό χρόνο δεν ανταποκρίνονται 
στις προδιαγραφές της θέσης τους, να μην υπάρ-
χει συνταγματικό κώλυμα, προκειμένου να απο-
μακρύνονται από το Δημόσιο. Πιστεύω ότι αυτή 
είναι μία σημαντική πρωτοβουλία, η οποία είναι 
και ένα μήνυμα ωρίμανσης για τον τρόπο με τον 
οποίο αντιλαμβανόμαστε τις ευθύνες, τα δικαιώ-
ματα και τις υποχρεώσεις συνολικά της δημόσιας 
διοίκησης, η οποία πρέπει να τίθεται πάντα στην 
υπηρεσία των πολιτών. Δεν είναι προφανώς το 
μόνο άρθρο για το οποίο έχουμε μιλήσει και το 
οποίο θέλουμε να κρίνουμε αναθεωρητέο. Ανα-
φέρω ενδεικτικά την ανάγκη να υπάρξει περαι-
τέρω τροποποίηση του άρθρου 86 περί ευθύνης 
Υπουργών, του άρθρου 16, το οποίο αφορά στην 
ανώτατη εκπαίδευση, τροποποιήσεις στο άρθρο 
24 χωρίς να κάνουμε εκπτώσεις από την ανάγκη 
προστασίας του περιβάλλοντος –όμως νομίζω 
ότι έχει έρθει η ώρα να μπορέσουμε να εκσυγ-
χρονίσουμε κυρίως ζητήματα που αφορούν τον 
τρόπο με τον οποίο συνταγματικά κατοχυρώνου-
με ζητήματα που έχουν να κάνουν με τη χωροτα-
ξία και την πολεοδόμηση– και άλλα άρθρα για τα 
οποία θα μιλήσουμε στη συνέχεια. Η διαδικασία 
αυτή θα ήθελα να ξεκινήσει στην επόμενη κοι-
νοβουλευτική σύνοδο και νομίζω ότι είναι σημα-
ντικό από τώρα να αναπτύσσεται ένας δημόσιος 
διάλογος και να τοποθετούνται και τα υπόλοιπα 
κόμματα πάνω στο ζήτημα αυτό, καθώς η πρώ-
τη Βουλή θα κληθεί να αποφασίσει καταρχάς για 
το ποια άρθρα πρέπει να κριθούν αναθεωρητέα, 
έτσι ώστε η επόμενη Βουλή να προσδιορίσει στη 
συνέχεια το περιεχόμενό τους. Και επειδή ζούμε 
σε ένα περιβάλλον πολύ μεγάλης πόλωσης και 
έντασης, νομίζω όχι με ευθύνη της κυβέρνησης 
αλλά με επιλογή πολλών κομμάτων της αντιπολί-

τευσης, θέλω να επαναλάβω και να επικαλεστώ 
και την προηγούμενη ιδιότητά σας, ότι οι συνταγ-
ματικές αναθεωρήσεις ήταν πάντα μια ευκαιρία 
για συζητήσεις, οι οποίες είχαν σκοπό να χτίσουν 
γέφυρες και όχι να ανοίξουν καινούρια ρήγματα. 
Ακριβώς γιατί αυτό επιβάλλει το ίδιο το Σύνταγ-
μα, οπότε ελπίζω τα κόμματα να προσέλθουν σε 
αυτή τη συζήτηση με την απαιτούμενη θεσμική 
υπευθυνότητα». 

Απαντώντας, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 
επισημαίνει: «Υπάρχει άρθρο στο Σύνταγμα, το 
άρθρο 21, το οποίο επιτάσσει το κράτος να με-
ριμνά για την υγεία των πολιτών, ιδιαίτερα των 
ασθενέστερων τάξεων, των απόρων, της νεότη-
τας, του γήρατος και της αναπηρίας. Και το λέω 
αυτό για την υγεία και τη συσχετίζω, όχι μόνο 
με την προγραμματική θέση ενός κόμματος ή 
όλων των κομμάτων, αλλά και με το Σύνταγμα 
για να δείξω ότι μία συνταγματική αναθεώρηση 
στα μάτια των πολιτών δεν πρέπει να φαίνεται 
σαν μία επιστημονική άσκηση ή μία άσκηση πο-
λιτειολογίας, αλλά σαν μία απόπειρα βελτιώσε-
ως της ζωής τους προς το καλύτερο. Γιατί όλα 
αυτά τελικά αν μπουν στο Σύνταγμα, θέματα ιδι-
οκτησίας, περιβάλλοντος, θέματα πανεπιστημι-
ακής εκπαίδευσης, θέματα βελτίωσης της απο-
δόσεως του δημοσίου τομέα, όλα αυτά, τελικά, 
καταλήγουν και στο να βελτιώνεται η ζωή των 
πολιτών. Θα τολμούσα να πω, κύριε Πρόεδρε, 
ότι το Σύνταγμα ως κείμενο είναι μία θεσμική 
προγραμματική υπαγόρευση προς τα κόμματα 
για τα δικά τους προγράμματα, γιατί μπορεί τα 
προγράμματα των κομμάτων να έχουν διαφορές 
ή να έχουν μία ποικιλία, αλλά το φάσμα του Συ-
ντάγματος είναι κάτι από το οποίο δεν μπορεί 
κανείς να ξεφύγει, γιατί σε αυτό ορκιζόμαστε. 
Ένα από τα προτερήματα του ισχύοντος Συντάγ-
ματος, το οποίο πλέον είναι το μακροβιότερο 
όλων, ήταν το Σύνταγμα του 1864 που “έζησε” 
47 χρόνια, τώρα το σημερινό Σύνταγμα, πρω-
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τομάστορας του οποίου υπήρξε ο Κωνσταντίνος 
Καραμανλής, συμπληρώνει μισό αιώνα ζωής, 
ένα λοιπόν από τα προτερήματα αυτού του Συ-
ντάγματος είναι ότι ήταν προσαρμοσμένο στον 
λαό, στη χώρα και στην εποχή του. Οπότε, τώρα, 
πρέπει η εποχή να καθορίσει τις αλλαγές. Θυ-
μάμαι πως πάντα μας ένοιαζε κάθε αλλαγή να 
συμβαδίζει με την εποχή και το κλίμα της, ώστε 
να είναι ώριμη η αλλαγή για να υιοθετηθεί. Και 
πιστεύω και εγώ ακράδαντα και από τον ρόλο 
μου, ότι ακόμη και αν η συγκυρία η πολιτική 
έχει εντάσεις και όξυνση, θα πρέπει η συναινε-
τική διάσταση της συνταγματικής αλλαγής να 
παρασύρει το πολιτικό κλίμα και όχι το πολιτι-
κό κλίμα να παρασύρει τη συνταγματική συζή-
τηση και τον συνταγματικό διάλογο. Συνεπώς, 
αξίζει τον κόπο, μια και θέσατε το εναρκτήριο 
λάκτισμα της συνταγματικής αναθεώρησης, αξί-
ζει τον κόπο η συζήτηση να είναι συναινετική. 
Συναινετική δεν σημαίνει απαραιτήτως συμφω-
νούμε σε όλα, αλλά το ύφος και το στυλ της συ-
ζήτησης να είναι συναινετικό, το οποίο αποτελεί 
πιστεύω και επιταγή του ίδιου του Συντάγματος 
όσον αφορά τη συνταγματική αναθεώρηση. Και 
μια λεπτομέρεια, που πρέπει να ξέρουν οι πο-
λίτες, το εξηγήσατε σε γενικές γραμμές, η συ-
νταγματική αναθεώρηση στην Ελλάδα γίνεται με 
αυστηρό τρόπο, με καθορισμένο. Και είναι επί-
τευγμα του παρόντος Συντάγματος το γεγονός, 
ότι μόνο με αυτό το Σύνταγμα, που σήμερα υπη-
ρετούμε όλοι, οι αναθεωρήσεις που έχουν γίνει 
μέχρι τώρα και οι τέσσερις, τώρα πάμε προς 
την πέμπτη, έγιναν με βάση την πρόβλεψη του 
Συντάγματος. Ποτέ πριν αναθεώρηση δεν έγινε 
με τόση τάξη συνταγματική. Τώρα λοιπόν η πα-
ρούσα Βουλή, η οποία θα είναι προτείνουσα, θα 
καταλήξει στα άρθρα τα οποία θα στείλει στην 
επόμενη Βουλή, που θα είναι αναθεωρητική, και 
ανάλογα με το τι πλειοψηφία θα τα στείλει, θα 
κριθεί και η πλειοψηφία που χρειάζεται για να 

ψηφιστούν. Αν τα στείλει με 180 και πάνω, αρ-
κεί απλή πλειοψηφία. Αν τα στείλει με λιγότερο 
από 180, θα απαιτηθούν τα 3/5. Συνεπώς και 
τα μαθηματικά του Συντάγματος επιβάλλουν τη 
συναίνεση. Άρα υγεία και αναθεώρηση του Συ-
ντάγματος είναι και τα δύο σχετιζόμενα με το 
Σύνταγμα και είμαι στη διάθεσή σας για να μου 
δώσετε περισσότερες λεπτομέρειες για αυτές 
τις σημαντικές πρωτοβουλίες».

27 Μαΐου
Τριάντα (30) βουλευτές της Νέας Δημοκρατίας 
προτείνουν να συσταθεί ειδική κοινοβουλευτική 
επιτροπή για να διερευνήσει την τυχόν τέλεση 
από τον πρώην Υπουργό Υποδομών και Με-
ταφορών Κ. Καραμανλή της πλημμεληματικής 
παράβασης καθήκοντος, κατά το χρονικό διά-
στημα από τον Σεπτέμβριο του 2021 έως και 
τον Φεβρουάριο του 2023, αναφορικά με την 
ενδεχόμενη παράλειψή του να καθορίσει ένα 
επαρκές πλαίσιο χρηματοδότησης για τον το-
μέα των σιδηροδρόμων, χάριν και της στελέχω-
σης της εταιρείας ΟΣΕ ΑΕ με επαρκές προσωπι-
κό. Εξάλλου, για τον προκάτοχό του Χρ. Σπίρτζη 
αναφέρεται ότι προκύπτουν ευθύνες του για 
την καθυστέρηση της ολοκλήρωσης της σύμβα-
σης 717/2014, αλλά «το όποιο υπουργικό του 
αδίκημα δεν μπορεί να ερευνηθεί λόγω παρέλευ-
σης της αποσβεστικής προθεσμίας του άρθρου 
86 παρ. 3 Σ., όπως αυτό ίσχυε πριν την τροπο-
ποίηση του άρθρου 86 Σ. κατά τη συνταγματική 
αναθεώρηση του 2019. Οι όποιες παραλείψεις 
θα μπορούσαν να του αποδοθούν έχουν χρόνο 
τέλεσης που προηγείται της συνταγματικής ανα-
θεώρησης και συνεπώς δεν μπορούν να τύχουν 
αναδρομικά εφαρμογής οι αυστηρότερες δια-
τάξεις του νυν ισχύοντος άρθρου 86 Σ. και ήδη 
κατά τη θέση σε ισχύ του τελευταίου είχε επέλθει 
εξάλειψη του αξιοποίνου». 

Η Εισαγγελία Εφετών Αθηνών ασκεί έφεση 
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κατά της απόφασης του Μονομελούς Εφετείου 
Αθηνών, με την οποία αθωώθηκαν οι βουλευτές 
που είχαν εκλεγεί με τους συνδυασμούς των 
Σπαρτιατών και ο Ηλ. Κασιδιάρης, πρώην βου-
λευτής του Λαϊκού Συνδέσμου-Χρυσή Αυγή και 
έγκλειστος στο κατάστημα κράτησης Δομοκού, 
για την τέλεση του αδικήματος της εξαπάτησης 
εκλογέων. Στην έφεση προβάλλεται η «μη ορθή 
αξιοποίηση στοιχείων του κατηγορητηρίου που 
εκτιμάται ότι αποδείχθηκαν στο ακροατήριο».

28 Μαΐου
Ο Πρωθυπουργός στην εισηγητική του ομιλία 
κατά τη συνεδρίαση του Υπουργικού Συμβουλί-
ου, μεταξύ άλλων, αναφέρει: «[…] Θέλω να θυ-
μίσω ότι κλείνουμε σε λίγο το πρώτο μισό της 
δεύτερης θητείας μας, κάτι το οποίο σημαίνει για 
όλους μας ότι σταδιακά φαίνονται τα αποτελέ-
σματα της πολιτικής για την οποία εκλεγήκαμε το 
2023 […] Προτεραιότητά μας θα αποτελέσει μια 
ασφαλέστερη και καλύτερη καθημερινότητα για 
τις Ελληνίδες και τους Έλληνες […] Τώρα φαίνο-
νται στην κοινωνία οι μεταρρυθμίσεις τις οποίες 
υλοποιήσαμε τα πρώτα δύο χρόνια, πάρτε για πα-
ράδειγμα τις μεγάλες αλλαγές που γίνονται στον 
τομέα της υγείας, οι μεταρρυθμίσεις οι οποίες 
θα γίνουν τώρα θα φανούν καλώς εχόντων των 
πραγμάτων μετά το 2027. Γι’ αυτό και βάζω αυτή 
τη διάσταση της συνολικής συνέχειας στην πο-
λιτική μας, η οποία δεν έχει ένα ορόσημο ή μια 
διακριτή ημερομηνία λήξης. Ο πήχης των προσ-
δοκιών δεν μπορεί να χαμηλώσει […] Πρέπει όχι 
απλά για να εκπληρώσουμε τις δεσμεύσεις μας 
για το 2027, αλλά ουσιαστικά να δώσουμε συ-
νέχεια στις μέχρι τώρα κατακτήσεις της χώρας 
μας, θεμελιώνοντας ανοιχτούς ορίζοντες και για 
τα χρόνια που έρχονται, με ορόσημο, όπως έχου-
με πει, την Ελλάδα του 2030. Ο στόχος είναι μια 
ασφαλέστερη και καλύτερη καθημερινότητα για 
τις Ελληνίδες και τους Έλληνες».

29 Μαΐου
Η ειδική μόνιμη επιτροπή δεοντολογίας γνωμο-
δοτεί, κατά πλειοψηφία, να αρθεί η ασυλία του 
Π. Πολάκη, βουλευτή στη βασική εκλογική περι-
φέρεια Χανίων, μετά από μήνυση που υπέβαλε 
σε βάρος του ο Στ. Κασσελάκης για εξύβριση 
μέσω του διαδικτύου. Καταψηφίζουν οι βου-
λευτές του Συνασπισμού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς-Προοδευτικής Συμμαχίας, του Κομμου-
νιστικού Κόμματος Ελλάδος και της Ελληνικής 
Λύσης-Κυριάκος Βελόπουλος.

31 Μαΐου
Ο Συνασπισμός Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Προ-
οδευτική Συμμαχία δίνει στη δημοσιότητα, μετά 
τις αποφάσεις της Πολιτικής Γραμματείας και 
της κοινοβουλευτικής του ομάδας, την πρότασή 
του για την άσκηση ποινικής δίωξης σε βάρος 
του Κ. Μητσοτάκη και των πρώην Υπουργών ή 
Υφυπουργών Υποδομών και Μεταφορών Κ. Κα-
ραμανλή, Χρ. Σπίρτζη, Ι. Κεφαλογιάννη, Γ. Καρα-
γιάννη και Μ. Παπαδόπουλου, καλώντας τους 
ανεξάρτητους βουλευτές και άλλες κοινοβου-
λευτικές ομάδες, «που έχουμε αναλάβει κοινές 
πρωτοβουλίες στο πρόσφατο παρελθόν» να την 
υπογράψουν, προκειμένου να συγκεντρωθεί ο 
απαιτούμενος ελάχιστος αριθμός των τριάντα 
(30) βουλευτών για την παραδεκτή κατάθεσή 
της. Προτείνεται να διερευνηθεί: 

α) για τον Κ. Μητσοτάκη, η εκ μέρους του πι-
θανή τέλεση του εγκλήματος της κακουργηματι-
κής διατάραξης της ασφάλειας της συγκοινωνί-
ας μέσων σταθερής τροχιάς, με αποτέλεσμα τη 
σωματική βλάβη ανθρώπων, τη σημαντική βλάβη 
σε εγκαταστάσεις κοινής ωφέλειας ή τον θάνατο 
μεγάλου αριθμού προσώπων (άρθρο 291 παρ. 
1 περίπτ. γγ’ και δδ’ ΠΚ), της κακουργηματικής 
απιστίας (άρθρο 390 ΠΚ), της υπόθαλψης (άρ-
θρο 231 ΠΚ) και, άλλως και όλως επικουρικά, 
της παράβασης καθήκοντος (άρθρο 259 ΠΚ),
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β) για τον Κ. Καραμανλή, η εκ μέρους του πι-
θανή τέλεση του εγκλήματος της κακουργημα-
τικής διατάραξης της ασφάλειας της συγκοινω-
νίας μέσων σταθερής τροχιάς με αποτέλεσμα 
τη σωματική βλάβη ανθρώπων, τη σημαντική 
βλάβη σε εγκαταστάσεις κοινής ωφέλειας ή τον 
θάνατο μεγάλου αριθμού προσώπων (άρθρο 
291 παρ. 1 περίπτ. γγ’ και δδ’ ΠΚ) και της κα-
κουργηματικής απιστίας (άρθρο 390 ΠΚ),

γ) για τον Χρ. Σπίρτζη, η εκ μέρους του εν-
δεχόμενη τέλεση του αδικήματος της κακουρ-
γηματικής διατάραξης της ασφάλειας της συ-
γκοινωνίας μέσων σταθερής τροχιάς με αποτέ-
λεσμα τη δυνατότητα πρόκλησης κινδύνου για 
άνθρωπο (άρθρο 291 παρ. 1 περίπτ ββ’ ΠΚ), και

δ) για τους Ι. Κεφαλογιάννη, Γ. Καραγιάννη 
και Μ. Παπαδόπουλο, η εκ μέρους τους πιθανή 
τέλεση του εγκλήματος της κακουργηματικής 
διατάραξης της ασφάλειας της συγκοινωνίας 
μέσων σταθερής τροχιάς με αποτέλεσμα τη σω-
ματική βλάβη ανθρώπων, τη σημαντική βλάβη 
σε εγκαταστάσεις κοινής ωφέλειας ή τον θά-
νατο μεγάλου αριθμού προσώπων (άρθρο 291 
παρ. 1 περίπτ. γγ’ και δδ’ ΠΚ).

3 Ιουνίου 
Συνεδριάζει η Διοικητική Ολομέλεια του Αρείου 
Πάγου και διατυπώνει, σε μυστική ψηφοφορία, τη 
γνώμη της για την προαγωγή στις θέσεις που κε-
νώνονται στο τέλος του μήνα στο προεδρείο του 
ανωτάτου δικαστηρίου και στην εισαγγελία του.

4 Ιουνίου
Κατατίθεται στη Βουλή η πρόταση του Συνα-
σπισμού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Προοδευτι-
κής Συμμαχίας για την άσκηση ποινικής δίωξης 
σε βάρος του Κ. Μητσοτάκη και των πρώην 
Υπουργών ή Υφυπουργών Υποδομών και Με-
ταφορών Κ. Καραμανλή, Χρ. Σπίρτζη, Ι. Κεφα-
λογιάννη, Γ. Καραγιάννη και Μ. Παπαδόπουλου 

για το πολύνεκρο σιδηροδρομικό δυστύχημα 
στα Τέμπη. Η πρόταση υπογράφεται από τα εί-
κοσι έξι (26) μέλη της κοινοβουλευτικής του 
ομάδας και επτά (7) ανεξάρτητους βουλευτές, 
εκ των οποίων οι έξι (6) είχαν εκλεγεί με τους 
συνδυασμούς του και η Αρ. Παπαϊωάννου με 
τον συνδυασμό της Πλεύσης Ελευθερίας-Ζωή 
Κωνσταντοπούλου στη βασική εκλογική περι-
φέρεια Β’ Θεσσαλονίκης.

Η πρόεδρος του συλλόγου των συγγενών 
των θυμάτων του πολύνεκρου σιδηροδρομι-
κού δυστυχήματος στα Τέμπη αναρτά πρόταση 
για την άσκηση ποινικής δίωξης σε βάρος του 
Πρωθυπουργού και πρώην Υπουργών ή Υφυ-
πουργών, συνολικά έντεκα (11), και ζητά από 
τους βουλευτές να την υπογράψουν. Η πρότα-
ση αποδίδει εννέα (9) κατηγορίες, μεταξύ των 
οποίων της εσχάτης προδοσίας(!), της ανθρω-
ποκτονίας από ενδεχόμενο δόλο κατά συρροή, 
της πρόκλησης βαριάς σωματικής βλάβης από 
ενδεχόμενο δόλο, της κακουργηματικής έκθε-
σης και της απιστίας σε βαθμό κακουργήμα-
τος. Τα μέλη των κοινοβουλευτικών ομάδων 
της Ελληνικής Λύσης-Κυριάκος Βελόπουλος, 
της Πλεύσης Ελευθερίας-Ζωή Κωνσταντοπού-
λου, του Δημοκρατικού Πατριωτικού Κινήματος 
Νίκη και ανεξάρτητοι βουλευτές δηλώνουν ότι 
θα υπογράψουν την πρόταση. 

5 Ιουνίου 
Κατατίθεται στη Βουλή η πρόταση για την άσκη-
ση ποινικής δίωξης σε βάρος του Πρωθυπουργού 
και πρώην Υπουργών ή Υφυπουργών, συνολικά 
ένδεκα (11), την οποία είχε αναρτήσει η πρόε-
δρος του συλλόγου των συγγενών των θυμάτων 
του πολύνεκρου σιδηροδρομικού δυστυχήματος 
στα Τέμπη. Την πρόταση υπογράφουν τριάντα 
δύο (32) βουλευτές, έντεκα (11) της Ελληνικής 
Λύσης-Κυριάκος Βελόπουλος, εννέα (9) του Δη-
μοκρατικού Πατριωτικού Κινήματος Νίκη, έξι (6) 
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της Πλεύσης Ελευθερίας-Ζωή Κωνσταντοπού-
λου και έξι (6) ανεξάρτητοι βουλευτές, που είχαν 
εκλεγεί με τους συνδυασμούς του Συνασπισμού 
Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Προοδευτικής Συμμα-
χίας. Οι τελευταίοι απέσυραν την υπογραφή τους 
από την πρόταση του Συνασπισμού Ριζοσπαστι-
κής Αριστερά-Προοδευτικής Συμμαχίας, η οποία 
είχε κατατεθεί την προηγουμένη. Έτσι, ο αριθμός 
των βουλευτών που απέμειναν υπολείπεται, πλέ-
ον, του συνταγματικά καθορισμένου των τριάντα 
(30) και η πρόταση καθίσταται απαράδεκτη.

Ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό και κυ-
βερνητικός εκπρόσωπος, σχολιάζοντας την κα-
τάθεση της κοινής πρότασης κοινοβουλευτικών 
ομάδων της αντιπολίτευσης, αναφέρει: «Ο ηθι-
κός και πολιτικός κατήφορος της αντιπολίτευσης, 
δυστυχώς, όχι απλώς συνεχίζεται, αλλά εντείνε-
ται. Η υπογραφή τριάντα δύο (32) βουλευτών 
της Βουλής των Ελλήνων στο αίτημα να παρα-
πεμφθεί ο Κυριάκος Μητσοτάκης μέχρι και για 
το αδίκημα της εσχάτης προδοσίας συνιστά μια 
μαύρη σελίδα στην πολιτική ιστορία της χώρας. 
Και αυτό, όχι γιατί η πρόταση για τη σύσταση 
προανακριτικής επιτροπής στρέφεται εναντίον 
του εκλεγμένου από τους Έλληνες πολίτες Πρω-
θυπουργού της χώρας, αλλά γιατί πρόκειται για 
μια κατηγορία χωρίς το παραμικρό νομικό, λογι-
κό και ηθικό έρεισμα και ξεπερνά κάθε όριο πα-
ραλογισμού. Η συγκεκριμένη πρόταση αποτελεί 
μία ακόμη χυδαία απόπειρα εκμετάλλευσης της 
εθνικής τραγωδίας των Τεμπών. Αδιαφορώντας 
για την αλήθεια, οι υπογράφοντες βουλευτές επι-
διώκουν, με τον πιο αποκρουστικό τρόπο, να μα-
ζέψουν ψήφους, προσβάλλοντας τόσο τη μνήμη 
πενήντα επτά (57) ανθρώπων, όσο και το παλλα-
ϊκό αίτημα για δικαιοσύνη και αλήθεια. Δεν έμα-
θαν τίποτα από τις σκευωρίες περί δήθεν παρά-
νομου φορτίου και τάχα συγκάλυψης. Οι πολίτες 
για τα Τέμπη απαιτούν δικαιοσύνη και αλήθεια, 
μακριά από άθλιες απόπειρες εργαλειοποίησης 

από τα κόμματα της αντιπολίτευσης».
10 Ιουνίου
Το Ανώτατο Ειδικό Δικαστήριο ακυρώνει την 
ανακήρυξη των βουλευτών, μελών της κοινο-
βουλευτικής ομάδας των Σπαρτιατών, Β. Στί-
γκα, Π. Δημητριάδη και Αλ. Ζερβέα για παρά-
βαση του εκλογικού νόμου, η οποία συνίσταται 
«στην εξαπάτηση των εκλογέων υπό την έννοια 
ότι αυτοί συμμετείχαν σε πολιτικό κόμμα με υπο-
κρυπτόμενο αρχηγό που έχει ήδη καταδικαστεί 
για την κακουργηματική πράξη της ένταξης και 
της διεύθυνσης εγκληματικής οργάνωσης».

12 Ιουνίου 
Αρχίζουν οι τετραήμερες εργασίες του 5ου Συ-
νεδρίου του Συνασπισμού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς-Προοδευτικής Συμμαχίας.

16 Ιουνίου
Ο Πρωθυπουργός, απευθυνόμενος στην Πολι-
τική Επιτροπή της Νέας Δημοκρατίας που συ-
γκαλείται για να εκλέξει τον νέο γραμματέα του 
κόμματος, αναφέρει: «Το 2027 θα ζητήσουμε 
μια νέα, ισχυρή, τρίτη εντολή, με το σύνθημα “το 
είπαμε, το κάναμε” με στόχο οι κυβερνητικές δε-
σμεύσεις να μεταφράζονται σε μετρήσιμο έργο 
και να αντιμετωπίζεται ο μηδενισμός της αντι-
πολίτευσης […] Η μάχη για τις επόμενες εκλογές 
ξεκινά τώρα για μία νίκη που θα δώσει ασφάλεια 
στους πολίτες […] Θα είμαι μαζί σας στην πρώ-
τη γραμμή […] Αυτόκλητοι συμβουλάτορες δο-
κιμάστηκαν στο πεδίο, χωρίς να παίρνουν καλό 
βαθμό. Δεν θυμάμαι ποτέ άλλοτε πρόγραμμα για 
εξοπλιστικά 28 δισεκατομμυρίων, επέκταση στα 
12 ναυτικά μίλια στο Ιόνιο ή Αποκλειστική Οικο-
νομική Ζώνη. Και σύντομα θαλάσσια πάρκα στο 
Αιγαίο και το Ιόνιο […] Αντί να προτείνουν λύσεις, 
έκαναν χυδαία προπαγάνδα και ανακάλυψαν ξυ-
λόλια και λαθρεμπόρια. Έφτασαν στο σημείο να 
κατηγορήσουν υπουργούς και εμένα για εσχάτη 
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προδοσία. Τόλμησαν να αμαυρώσουν την παρά-
ταξη του Κωνσταντίνου Καραμανλή που έφερε τη 
Δημοκρατία, κατηγορώντας την για απόπειρα κα-
τάλυσής της […] Να μην επιτραπεί να διολισθήσει 
η Βουλή σε τέτοιες ατζέντες. Θα απαντήσουμε με 
όπλο την αλήθεια […] Να τους χαίρονται οι οπα-
δοί τους. Ο μοναδικός δρόμος που οδηγεί στην 
κάθαρση είναι αυτός της ανεξάρτητης έρευνας 
και του φυσικού δικαστή».

18 Ιουνίου
Συζητούνται στην Ολομέλεια της Βουλής οι 
τρεις προτάσεις που υποβλήθηκαν, προκειμέ-
νου να ασκηθεί ποινική δίωξη σε βάρος πρώην 
Υπουργών και Υφυπουργών Μεταφορών και 
Υποδομών για το πολύνεκρο σιδηροδρομικό 
δυστύχημα στα Τέμπη. Τον λόγο παίρνουν οι 
πολιτικοί αρχηγοί, ο Κ. Καραμανλής και ο Χρ. 
Σπίρτζης, ενώ οι πρώην Υφυπουργοί καταθέ-
τουν υπόμνημα. Την πρόταση της Νέας Δημο-
κρατίας υπερψηφίζουν εκατόν πενήντα τέσσε-
ρις (154) βουλευτές, εβδομήντα επτά (77) την 
καταψηφίσουν, ενώ βρίσκονται τρία (3) άκυρα 
ψηφοδέλτια και ένα (1) λευκό, οι προτάσεις 
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήματος-Κι-
νήματος Αλλαγής και της Μ. Καρυστιανού, την 
οποία υπογράφουν κοινοβουλευτικές ομάδες 
της αντιπολίτευσης και ανεξάρτητοι βουλευτές 
απορρίπτονται από την πλειοψηφία. Έτσι, απο-
φασίζεται η σύσταση ειδικής κοινοβουλευτικής 
επιτροπής που θα διενεργήσει προκαταρκτική 
εξέταση για την ενδεχόμενη τέλεση του αδική-
ματος της παράβασης καθήκοντος από τον Κ. 
Καραμανλή, πρώην Υπουργό Μεταφορών και 
Υποδομών. 

19 Ιουνίου 
Η Εισαγγελία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία 
διενεργεί έρευνα για τις επιδοτήσεις αγροτών 
από τον Οργανισμό Πληρωμών και Ελέγχου 

Κοινοτικών Ενισχύσεων Προσανατολισμού και 
Εγγυήσεων (ΟΠΕΚΕΠΕ), αποστέλλει στη Βου-
λή τη σχετική δικογραφία, προκειμένου να διε-
ρευνηθούν τυχόν ποινικές ευθύνες των πρώην 
Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίμων 
Μ. Βορίδη και Ελ. Αυγενάκη. 

23 Ιουνίου
Ο Πρωθυπουργός συναντάται με τον Πρόε-
δρο της Δημοκρατίας και τον ενημερώνει για 
τις τρέχουσες πολιτικές εξελίξεις στη χώρα και 
διεθνώς. Παρουσία των τηλεοπτικών συνερ-
γείων, μεταξύ άλλων, αναφέρει: «[…] Θέλω να 
εκφράσω ακόμα μία φορά δημόσια τον έντονο 
προβληματισμό της ελληνικής κυβέρνησης για 
τις εξελίξεις στην ευρύτερη περιοχή της Μέσης 
Ανατολής μετά το χτύπημα των Ηνωμένων Πο-
λιτειών στις πυρηνικές εγκαταστάσεις του Ιράν. 
Αποτελεί εκπεφρασμένη θέση, όχι μόνο της Ελ-
λάδος αλλά και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ότι το 
Ιράν δεν πρέπει να αποκτήσει πυρηνικό οπλο-
στάσιο. Όμως η περαιτέρω κλιμάκωση σε επί-
πεδο στρατιωτικών επιχειρήσεων ενδεχομένως 
να οδηγήσει σε πολλά περισσότερα προβλήματα 
από αυτά τα οποία θα λύσει. Επομένως, θα ήθελα 
και πάλι να καλέσουμε όλα τα εμπλεκόμενα μέρη 
να επιστρέψουν στο τραπέζι των διαπραγματεύ-
σεων, έτσι ώστε, έστω και την ύστατη στιγμή, να 
αποφευχθεί μία περαιτέρω στρατιωτική κλιμά-
κωση, η οποία, όπως αντιλαμβάνεστε, μπορεί να 
έχει και οικονομικές συνέπειες για την παγκόσμια 
οικονομία και για την πορεία του πληθωρισμού 
[…] Πρέπει να συνυπολογίσουμε και το γεγονός 
ότι η πατρίδα μας, ως μία πάρα πολύ ισχυρή ναυ-
τική δύναμη, πρέπει μονίμως να μεριμνά και για 
την ασφάλεια των πλοίων υπό ελληνική σημαία 
και των ελληνικών πλοίων που κινούνται στην 
ευρύτερη περιοχή. Και προφανώς το Υπουργείο 
Εμπορικής Ναυτιλίας έχει μεριμνήσει για να δο-
θούν όλες οι σχετικές οδηγίες. Από εκεί και πέρα 
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έχουν γίνει όλα τα απαραίτητα, έτσι ώστε η χώρα 
να είναι απολύτως ασφαλής, χωρίς να χρειάζεται 
προφανώς να υπεισέλθω σε παραπάνω λεπτομέ-
ρειες […] Θέλω να εκφράσω τον αποτροπιασμό 
μου, την οργή μου για το πρόσφατο τρομοκρα-
τικό χτύπημα στην Ελληνορθόδοξη εκκλησία του 
Προφήτη Ηλία στη Δαμασκό και να καλέσω, για 
ακόμα μία φορά με τον πιο επιτακτικό τρόπο, τη 
νέα κυβέρνηση της Συρίας να μεριμνήσει έμπρα-
κτα για την προστασία όλων των εθνοτικών και 
θρησκευτικών μειονοτήτων. Τέτοια τραγικά περι-
στατικά προφανώς μας κάνουν πάρα πολύ ανήσυ-
χους και η σκέψη μας σήμερα είναι με τον Πατρι-
άρχη Αντιοχείας και με το ποίμνιό του […] Θα ήθε-
λα και να σας ενημερώσω και για ένα φαινόμενο 
το οποίο μας προκαλεί αρκετή ανησυχία και ανα-
φέρομαι στις αυξημένες ροές από τη Λιβύη προς 
την Κρήτη παράνομων μεταναστών. Δυστυχώς, 
έχουμε δει αρκετά περιστατικά τις τελευταίες μέ-
ρες που μας αναγκάζουν να δράσουμε προληπτικά 
με έναν και αποτρεπτικά με έναν πιο έντονο τρόπο. 
Έχω ζητήσει και στα πλαίσια της συνεδρίασης του 
ΚΥΣΕΑ από τον Υπουργό Εθνικής Άμυνας και την 
ηγεσία των Ενόπλων Δυνάμεων να μεριμνήσουν, 
ώστε να αποσταλούν πλοία του ελληνικού Ναυ-
τικού έξω από τα χωρικά ύδατα της Λιβύης, ώστε 
προληπτικά και σε συνεργασία πάντα με τις λιβυ-
κές αρχές και με τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές δυνά-
μεις, να στείλουμε ένα μήνυμα ότι δεν πρόκειται 
να κάνουν κουμάντο οι διακινητές για το ποιος θα 
εισέρχεται στη χώρα μας. Νομίζω ότι είναι μια κί-
νηση που υπό τις παρούσες συνθήκες είναι επιβε-
βλημένη και προφανώς το ζήτημα της Λιβύης θα 
τεθεί και από εμένα μετ’ επιτάσεως στο Ευρωπαϊκό 
Συμβούλιο της ερχόμενης Πέμπτης και εκτιμώ ότι 
θα υπάρχουν και σχετικά συμπεράσματα, τα οποία 
θα καλύπτουν απόλυτα τις ελληνικές θέσεις […]».

24 Ιουνίου
Διαβιβάζεται στη Βουλή η μήνυση της προέ-

δρου του συλλόγου των συγγενών των θυμά-
των του πολύνεκρου σιδηροδρομικού δυστυχή-
ματος στα Τέμπη κατά των μελών της ειδικής 
κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη διενέργεια 
προκαταρκτικής εξέτασης σε βάρος του πρώην 
υφυπουργού Χρ. Τριαντόπουλου. Κατηγορού-
νται για την τέλεση των αδικημάτων της εσχά-
της προδοσίας, της παράβασης καθήκοντος και 
της κατάχρησης εξουσίας, «επειδή συνέταξαν 
πόρισμα, δίχως να διενεργηθεί προκαταρκτική 
εξέταση». 

25 Ιουνίου
Συνέρχεται σε πρώτη συνεδρίαση και συγκρο-
τείται σε σώμα με την εκλογή του, μονοκομμα-
τικής σύνθεσης, προεδρείου της η ειδική κοινο-
βουλευτική επιτροπή για τη διενέργεια προκα-
ταρκτικής εξέτασης σε βάρος του Κ. Καραμανλή, 
πρώην Υπουργού Μεταφορών και Υποδομών. 
Ο προεδρεύων στη συνεδρίαση Πρόεδρος της 
Βουλής, απορρίπτει το αίτημα των εκπροσώ-
πων των κοινοβουλευτικών ομάδων της αντι-
πολίτευσης για την εκλογή διακομματικού προ-
εδρείου, προβάλλοντας ότι τούτο δεν προβλέ-
πεται στον Κανονισμό και δεν υφίσταται σχετική 
παράδοση. 

26 Ιουνίου
Ανακοινώνεται στην Ολομέλεια της Βουλής η 
κατάθεση της δικογραφίας της Εισαγγελίας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις παράνομες επιδο-
τήσεις αγροτών από τον ΟΠΕΚΕΠΕ.

27 Ιουνίου 
Γίνονται δεκτές [π.δ. 57/2025 (Α’ 110)] οι πα-
ραιτήσεις του Μ. Βορίδη, Υπουργού Μετανά-
στευσης και Ασύλου, του Τ. Χατζηβασιλείου, 
Υφυπουργού Εξωτερικών, του Δ. Σταμενίτη, 
Υφυπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
μων, και του Χρ. Μπουκώρου, Υφυπουργού Ψη-
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φιακής Διακυβέρνησης. Οι τρεις Υφυπουργοί, 
όπως προκύπτει από τη δικογραφία που στάλ-
θηκε στη Βουλή από την Εισαγγελία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, επικοινωνούσαν με στελέχη 
του ΟΠΕΚΕΠΕ όχι για υπηρεσιακούς λόγους, 
αλλά για εξυπηρετήσεις αγροτών.

Συνεδριάζει η ειδική κοινοβουλευτική επιτρο-
πή για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης 
σε βάρος του Κ. Καραμανλή, συζητά διαδικαστι-
κά θέματα, αποφασίζει, κατά πλειοψηφία, να μη 
δοθεί αντίγραφο της δικογραφίας στα μέλη της 
και τους ζητείται να προτείνουν μάρτυρες.

Ο Αλ. Τσίπρας με επιστολή του στον Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας ζητά να δοθούν στη δημοσι-
ότητα τα πρακτικά του συμβουλίου των πολιτι-
κών αρχηγών, που συγκλήθηκε την επομένη της 
διενέργειας του δημοψηφίσματος την 5η Ιου-
λίου 2015, στα οποία «περιέχονται οι απόψεις 
όλων των κομμάτων, οι εκτιμήσεις τους για το 
δημοψήφισμα και το αποτέλεσμά του, αλλά και 
η στρατηγική που θα έπρεπε να ακολουθήσει η 
ελληνική κυβέρνηση για την έξοδο της πατρίδας 
από το τέλμα της χρεοκοπίας». Ο Κ. Τασούλας 
απορρίπτει το αίτημα και στην απαντητική επι-
στολή του αναφέρει: «[…] όπως ξέρετε, το συμ-
βούλιο των πολιτικών αρχηγών δεν προβλέπεται 
στο Σύνταγμα. Είναι συνεπώς άτυπο όργανο του 
οποίου οι συνεδριάσεις γίνονται κεκλεισμένων 
των θυρών παρουσία μόνον ελαχίστων απαραι-
τήτων τρίτων (πρακτικογράφοι). Τα διαλαμβανό-
μενα σε αυτό είναι απόρρητα, καθώς αφορούν σε 
σοβαρότατα εθνικά θέματα, γι’ αυτό και τα πρα-
κτικά δεν κοινοποιούνται στους μετέχοντες, αλλά 
παραμένουν στην Προεδρία της Δημοκρατίας. Η 
μόνη δημοσιότητα που ακολουθεί ένα συμβούλιο 
των πολιτικών αρχηγών είναι το κοινό ανακοινω-
θέν που εκδίδεται. Το ίδιο ακριβώς ίσχυε και με το 
καταργηθέν ήδη από το 1986 παρεμφερές Συμ-
βούλιο της Δημοκρατίας, του οποίου επίσης τα 
πρακτικά ήταν απόρρητα» και προσθέτει ότι για 

τον ίδιο λόγο η προκάτοχός του είχε απορρίψει 
το φθινόπωρο όμοιο αίτημα της προέδρου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας της Πλεύσης Ελευ-
θερίας-Ζωή Κωνσταντοπούλου.

28 Ιουνίου
Ανακοινώνονται και διορίζονται την επομένη 
[π.δ. 58/2025 (Α’ 111)] οι αντικαταστάτες των 
παραιτηθέντων Υπουργού και Υφυπουργών.

29 Ιουνίου
Απαντώντας στην απόρριψη του αιτήματός του 
από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, ο Αλ. Τσί-
πρας επανέρχεται με ανάρτησή του στα μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης και, μεταξύ άλλων, ανα-
φέρει: «Το επιχείρημα ότι τα πρακτικά των συμ-
βουλίων των πολιτικών αρχηγών είναι απόρρητα 
και ως εκ τούτου μη δημοσιοποιήσιμα είναι έωλο. 
Όλοι, φαντάζομαι, θα θυμάστε ότι ο αείμνηστος 
Κάρολος Παπούλιας έδωσε στη δημοσιότητα τα 
πλήρη πρακτικά της συνεδρίασης των πολιτικών 
αρχηγών στις 13 Μαΐου του 2012. Αναρωτιέμαι 
γιατί και σήμερα δε θα μπορούσε να υπάρξει η 
συμφωνία των πολιτικών αρχηγών που συμμε-
τείχαν ή των κομμάτων, ώστε να δοθούν στη δη-
μοσιότητα όσα ειπώθηκαν, να βγει η αλήθεια στο 
φως και να βγάλει ο καθένας τα συμπεράσματά 
του. Η απάντηση είναι προφανής: Γιατί κάποιους 
δεν τους βολεύει η αλήθεια. Τους βολεύει η προ-
παγάνδα. Η επιμονή στο να μετράνε την ιστορία 
της χώρας από τον Γενάρη του ’15 […] Είναι οι 
ίδιοι που σήμερα συνεχίζουν την ίδια ακριβώς 
πολιτική, με τις ίδιες ακριβώς μεθόδους που μας 
οδήγησαν τότε στη χρεοκοπία […] Αυτοί που το 
’15 χρησιμοποίησαν το σύνθημα να μείνουμε Ευ-
ρώπη, είναι οι ίδιοι που διαρκώς μας απομακρύ-
νουν από την Ευρώπη. Και πριν το 2009 και σή-
μερα. Είναι αυτοί που έχουν μετατρέψει τη σχέση 
της χώρας μας με την Ευρώπη σε σχέση με τις 
εισαγγελικές της αρχές. Και μας έχουν οδηγήσει 
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στον πάτο των 27 σε ό,τι αφορά τη σύγκριση 
του κατά κεφαλήν εισοδήματος ή της αγοραστι-
κής δύναμης των νοικοκυριών […] Όχι, λοιπόν, 
δεν έφταιγαν οι ξένοι για το δράμα της χώρας. 
Αμιγώς ελληνική ήταν η ευθύνη. Και την ευθύνη 
αυτή –αν και δεν είχαμε κανένα μερίδιό της– την 
επωμιστήκαμε υπομονετικά από το ’15 έως το 
’19, για να ξελασπώσουμε το μέλλον. Είναι κρίμα 
που έξι χρόνια τώρα γεμίσαμε ξανά λάσπες και 
σύννεφα παντού. Από αυτούς που με τη προπα-
γάνδα τους επιχείρησαν και επιχειρούν να μας 
φορτώνουν τις δικές τους ευθύνες για τη χρε-
οκοπία της χώρας. Να, λοιπόν, γιατί φοβούνται 
την αλήθεια για το ’15. Γιατί η αλήθεια δεν είναι 
εμπόδιο μόνο για τη διαιώνιση του αφηγήματός 
τους για το χθες, αλλά κυρίως εμπόδιο για τη δι-
αιώνιση της εξουσίας τους σήμερα και αύριο». 
Στην ανάρτηση απαντά με ανακοίνωσή της η 
Προεδρία της Δημοκρατίας, επισημαίνοντας ότι 
«η συνεδρίαση της 13ης Μαΐου του 2012 αφο-
ρούσε σε ευθεία εφαρμογή του Συντάγματος και 
ειδικότερα του άρθρου 37 παρ. 3 […] Συνεπώς, 
εδώ δεν έχουμε συνεδρίαση του άτυπου συμβου-
λίου των πολιτικών αρχηγών για κρίσιμο εθνικό 
θέμα, όπως ήταν η συνεδρίαση της 6ης Ιουλίου 
του 2015, αλλά σύσκεψη εντελώς διαφορετικού 
οργάνου προβλεπόμενου στο Σύνταγμα, με θέμα 
τον σχηματισμό κυβέρνησης. Το συμβούλιο των 
πολιτικών αρχηγών είναι ένα άτυπο όργανο, δεν 
προβλέπεται στο Σύνταγμα και τα διαλαμβανόμε-
να σε αυτό είναι απόρρητα και ποτέ μέχρι τώρα 
δεν έχει δημοσιοποιηθεί τίποτε από αντίστοιχες, 
παρόμοιες συνεδριάσεις του παρελθόντος».

30 Ιουνίου
Ορκίζονται ενώπιον του Προέδρου της Δημο-
κρατίας ο Αθ. Πλεύρης, Υπουργός Μετανάστευ-
σης και Ασύλου, ο Θ. Θεοχάρης, Υφυπουργός 
Εξωτερικών, ο Ι. Ανδριανός, Υφυπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίμων, και ο Χρ. Δε-

μερτζόπουλος, Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης.

Συνεδριάζει με τη νέα του σύνθεση το 
Υπουργικό Συμβούλιο. Ο Πρωθυπουργός στην 
εισαγωγική του ομιλία, μεταξύ άλλων, αναφέ-
ρει: «[…] Νομίζω ότι είναι αρκετά προφανής η 
ανεπάρκεια του κράτους, είναι μία ανεπάρκεια 
την οποία προσπαθήσαμε να διορθώσουμε, 
αλλά η αλήθεια είναι ότι μέχρι σήμερα δεν έχου-
με μπορέσει να την ανατάξουμε. Νομίζω ότι σε 
αυτήν τη χρόνια παθογένεια η κυβέρνηση απά-
ντησε και απάντησε πριν αυτή η υπόθεση δει το 
φως της δημοσιότητας, θέτοντας τον ΟΠΕΚΕΠΕ 
ουσιαστικά υπό την πλήρη ευθύνη της Ανεξάρ-
τητης Αρχής Δημοσίων Εσόδων. Είχα πει μάλι-
στα τότε ότι όποιος δεσμός δεν λύνεται, κόβε-
ται και πράγματι οι διάλογοι, οι οποίοι ήρθαν 
στο φως της δημοσιότητας, νομίζω ότι δικαιώ-
νουν αυτή την απόφαση. Αποκαλύπτουν όμως 
ότι παλαιοκομματικές συμπεριφορές και εκ μέ-
ρους της παράταξής μας δεν μπορούν άλλο να 
γίνουν ανεκτές. Το είπα και χθες και νομίζω ότι 
πρέπει να το υπηρετήσουμε και στον δημόσιο 
λόγο μας, δεν πρέπει να υιοθετήσουμε τη λο-
γική του συμψηφισμού. Ούτε αρκεί να λέμε ότι 
αυτές οι ψηφοθηρικές τακτικές ήταν διαχρονι-
κές, γινόντουσαν και από άλλες παρατάξεις. Το 
έγραψα και χθες, οι πολίτες μας ψήφισαν για 
να αλλάξουμε τα κακώς κείμενα, όχι για να τα 
διαιωνίσουμε. Προφανώς κάθε περίπτωση είναι 
διαφορετική, αλλά νομίζω ότι το μήνυμα πρέπει 
να είναι ένα από όλους μας, κυρίως από τα μέλη 
του υπουργικού συμβουλίου, οι πολίτες απαι-
τούν ένα άλλο υπόδειγμα πολιτικής δράσης. 
Τα υπόλοιπα θα ακολουθήσουν όταν, όπως και 
όπου πρέπει. Εμείς ήδη γυρίζουμε σελίδα. Το 
κάνουμε σε συνεργασία με τις Ευρωπαϊκές αρ-
χές, ώστε το σύστημα των αγροτικών ενισχύσε-
ων να εξυγιανθεί […] Τα κονδύλια τα οποία χά-
θηκαν, τα οποία ενθυλακώθηκαν από τον κάθε 
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απατεώνα, να επιστραφούν. Και γι’ αυτό τον 
λόγο θα προχωρήσουμε άμεσα στη σύσταση 
μιας ειδικής ομάδας ελέγχου με τη συμμετοχή 
προσώπων και της οικονομικής αστυνομίας και 
της Ανεξάρτητης Αρχής Δημοσίων Εσόδων και 
όλων των αρμόδιων ελεγκτικών φορέων. Και η 
αποστολή της είναι πολύ σαφής και αναμένω 
αποτελέσματα πολύ γρήγορα. Θα διερευνήσου-
με άμεσα και εξαντλητικά με όλα τα ελεγκτικά 
μέσα, τα οποία διαθέτει το κράτος, τις περι-
πτώσεις παράνομης καταβολής ενισχύσεων, 
προκειμένου να καταστεί δυνατός ο καταλογι-
σμός όλων όσων αχρεωστήτως κατεβλήθησαν 
στους αποδέκτες τους και σύμφωνα πάντα με 
την ισχύουσα ενωσιακή και εθνική νομοθεσία. 
Αφού ο ΟΠΕΚΕΠΕ δεν μπόρεσε να εκπληρώσει 
αυτή την αποστολή, θα την αναλάβει το κράτος 

κεντρικά […] Δεν διστάζω να αναλάβω το βάρος 
της ευθύνης και στο όνομα όσων κυβέρνησαν 
και δεν άλλαξαν ένα κράτος που έπρεπε να αλ-
λάξει. Όμως οι δομές του χρειάζονται κάποτε 
να μεταρρυθμιστούν έστω κι αν αυτό σημαίνει 
κόστος. Οι πελατειακές σχέσεις δεν μπορούν να 
διέπουν πια τον τρόπο με τον οποίο πολιτευό-
μαστε και η επαφή του πολίτη και του κράτους 
να ξαναχτιστεί σε σωστά θεμέλια. Οδηγός μας 
είναι η σύγχρονη ψηφιακή πολιτεία που εκφρά-
ζει το gov.gr. Το gov δεν ρωτάει τους πολίτες τι 
ψηφίζουν. Ούτε ζητάει και οποιοδήποτε αντάλ-
λαγμα για να μπορέσει να τους εξυπηρετήσει 
και νομίζω ότι αυτή η φιλοσοφία πρέπει από 
δω και στο εξής να διαπνέει τη λειτουργία κάθε 
κρατικού φορέα και την κουλτούρα κάθε κρατι-
κού αξιωματούχου […]».     


